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Zastupitelstvo města Vracova
⚫	 	schválilo	4.	úpravu	rozpočtu	města	Vracova	za rok	2023	v souladu	
s §	16	zákona	č.	250/2000	Sb.,	o rozpočtových	pravidlech	územních	
rozpočtů,	ve znění	pozdějších	předpisů,	a to	rozpočtová	opatření	
č.	26	-	36.

⚫	 	schválilo	 cenu	 za  ubytování	 uprchlíků	 z  Ukrajiny	 ubytovaným	
v Městské	 turistické	 ubytovně	 na  ulici	 Sokolská	 900	 ve  Vracově,	
kteří	 po  novele	 zákona	 č.	 65/2022	 Sb.,	 o  některých	 opatřeních	
v souvislosti	s ozbrojeným	konfliktem	na území	Ukrajiny	vyvola-
ným	 invazí	 vojsk	 Ruské	 federace,	 ve  znění	 pozdějších	 předpisů,	
od 1.	7.	2023	pozbydou	možnosti	bezplatného	ubytování,	ve výši	
150 Kč	včetně	DPH	na osobu	a noc	s účinností	od 1.	7.	2023,	a to	
po dobu	platnosti	Dohody	o zařazení	do evidence	a pravidel	pro	
poskytování	náhrady	nákladů	na ubytování	uzavřené	dne	29.	11.	
2022	mezi	Jihomoravským	krajem	a Veřejně	prospěšnými	služba-
mi	Vracov,	Vypálená	622,	nejdéle	však	do 30.	9.	2023.

⚫	  schválilo	 uložení	 volných	 finančních	 prostředků	 města	 ve  výši	
10.000.000 Kč	 na  spořící	 účet	 s  úrokovou	 sazbou	 ve  výši	 6,5 %	
u MONETA	Money	Bank,	a.	s.	dle	bankou	nabídnutých	podmínek	
a na základě	doporučení	Finančního	výboru	Zastupitelstva	města	
Vracova.

⚫	 	schválilo	 uložení	 volných	 finančních	 prostředků	 města	 ve  výši	
20.000.000 Kč	 na  termínovaný	 vklad	 s  výší	 úrokové	 sazby	 6,5 %	
s termínem	1	rok	u MONETA	Money	Bank,	a.	s.	dle	bankou	nabíd-
nutých	 podmínek	 a  na  základě	 doporučení	 Finančního	 výboru	
Zastupitelstva	města	Vracova.

⚫	 	schválilo	 uložení	 volných	 finančních	 prostředků	 města	 ve  výši	
20.000.000 Kč	na  termínovaný	vklad	 s  výší	úrokové	 sazby	6,05 %	
s  termínem	3	 roky	 u  J&T	BANKA,	 a.	 s.	 dle	 bankou	nabídnutých	
podmínek	a na základě	doporučení	Finančního	výboru	Zastupitel-
stva	města	Vracova.

⚫	 	schválilo	v souladu	s §	84	odst.	1	zákona	č.	128/2000	Sb.,	o obcích,	
v platném	znění	navýšení	finančních	prostředků	v kapitole	Požár-
ní	ochrany	o částku	110.000 Kč	z důvodu	nákupu	ochranných	pro-
středků	(zásahových	obleků)	a zvýšených	výdajů	spojených	s tech-
nickou	kontrolou	a servisem	hasičského	vozu	CAS	20.

⚫	 	schválilo	dofinancování	částky	104.150 Kč	z  rozpočtu	města	Vra-
cova	na projekt	„Instalace	sedaček	a ukazatele	skóre	na házenkář-
ském	hřišti“	(hřiště	se nachází	na obecním	pozemku	parc.	č.	158/2	
v obci	a katastrálním	území	Vracov)	pro	TJ	Sokol	Vracov,	z.	s.,	 IČ:	
47375779,	se sídlem	Sokolská	900,	Vracov.

⚫	 	schválilo	5.	úpravu	rozpočtu	města	Vracova	za rok	2023	v souladu	
s §	16	zákona	č.	250/2000	Sb.,	o rozpočtových	pravidlech	územních	
rozpočtů,	ve znění	pozdějších	předpisů,	a to	rozpočtová	opatření	č.	
37	-	50.

	⚫	 	vzalo na vědomí	Nález	Ústavního	soudu	České	republiky	č.	IV.	ÚS	
938/22	ze dne	18.	8.	2023,	kterým	Ústavní	soud	za účasti	Nejvyšší-
ho	správního	soudu,	jako	účastníka	řízení,	rozhodl	o ústavní	stíž-
nosti	města	Vracova	proti	 rozsudku	Nejvyššího	 správního	 soudu	
ze dne	9.	února	2022	č.j.	7	As	347/2021-46.	Ústavní	soud	rozhodl,	
že Rozsudkem	Nejvyššího	správní	soudu	ze dne	9.	února	2022	č.j.	

Z MĚSTA
Slovo starosty
Milí	Vracovjáci,	

ani	jsme	se nenadáli	a léto	je	to	tam.	Pevně	věřím,	že jste	si	prosluněné	letní	dny	nále-
žitě	užili	a poznali	jste	spoustu	nových	krásných	míst	buď	u nás,	nebo	v zahraničí,	navázali	
nová	přátelství	a zažili	úžasné	okamžiky,	na které	jen	tak	nezapomenete.	Ani	příchod	pod-
zimních	dní	nemusí	znamenat,	že tomu	všemu	je	konec.	Barvami	vyzdobená	příroda	přímo	
nabádá	k nejrůznějším	výletům.	Stačí	třeba	vyrazit	za krásami	okolního	lesa,	který	je	v tom-
to	období	pověstný	pro	sběr	hub.	Pokud	 jde	o nová	přátelství	a zážitky,	 jednou	z velkých	
příležitostí	 rozhodně	budou	naše	 tradiční	Císařské	hody	s věncem	a káčerem,	které	 letos	
připadají	na víkend	14.	a 15.	října.	Snad	mi	dáte	za pravdu,	že naše	hody	jsou	něco,	co	dělá	
Vracov	Vracovem.	Něco,	na co	můžeme	být	po právu	hrdí.	Věřím,	že i letos	nás	počasí	nezkla-
me	a tradiční	několikasethlavý	sobotní	i nedělní	krojový	průvod	bude	něco,	o čem	se bude	
zase	dlouho	a široko	daleko	mluvit.	Chtěl	bych	touto	cestou	poděkovat	jak	našim	letošním	
stárkům,	tak	také	všem,	kteří	se o organizaci	a přípravu	hodů	jakýmkoliv	způsobem	starají.	
Poděkování	patří	také	vám	všem,	kteří	máte	v plánu	se do krojového	průvodu	zapojit.	Kaž-
dý	z vás	je	tím	důležitým	dílkem	do pomyslné	skládačky,	aby	mohlo	vzniknout	zase	něco	
unikátního.	Pokud	jde	o role	stárků,	rozhodně	to	není	jen	o tom,	že jsou	to	ústřední	postavy	
celých	hodů.	Je	to	také	velká	odpovědnost	a co	si	budeme	povídat,	i značné	náklady,	které	se se zdražováním	surovin,	například	pro	peče-
ní	koláčků	a nárůstem	cen	energií,	stále	zvyšují.	To	je	také	důvod,	proč	se Rada	města	rozhodla	každoroční	finanční	příspěvek	na přípra-
vu	hodů	stárkům	zase	o nějakou	tisícikorunu	zvýšit.	K	 hodům	samozřejmě	patří	i lahodné	víno	a burčák.	O burčáku,	jehož	sezona	je	teď	
v plném	proudu,	se tvrdí,	že je	všelék.	Nezřídka	se objevují	názory,	že burčáku	by	měl	člověk	vypít	tolik,	kolik	má	krve.	Osobně	mám	burčák	
moc	rád	a na toto	období	se vždycky	velmi	těším	a užívám	si	je.	

Přátelé,	na zdraví.	Ať	jsou	naše	hody	zase	veselé	a plné	krásných	setkání!	

Veřejná zasedání ZASTUPITELSTVA MĚSTA VRACOVA
Anonymizováno dle zákona č. 110/2019 Sb., o zpracování osobních údajů Výpisy ze zasedání Zastupitelstva města Vracova, které do uzá-
věrky příspěvků zasedalo 2x ve dnech 29. 6. 2023 a 21. 9. 2023 a mimo jiné projednalo/schválilo:
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7	As	347/2021-46	bylo	porušeno	ústavně	zaručené	právo	stěžova-
tele	města	Vracova	na samosprávu	podle	čl.	8,	čl.	100	odst.	1	a čl.	
104	odst.	2	ve spojení	s čl.	101	odst.	4	Ústavy	České	republiky	a její	
právo	 na  soudní	 ochranu	 podle	 čl.	 36	 odst.	 1	 Listiny	 základních	
práv	a svobod,	a že Rozsudek	Nejvyššího	správního	soudu	ze dne	
9.	února	2022	č.j.	7	As	347/2021-46	se zrušuje.

⚫	  schválilo	dle	§	28	a §	84	odst.	2	písm.	s)	zákona	č.	128/2000	Sb.,	
o obcích,	 v platném	znění,	nový	název	ulice	 v nově	vybudované	
lokalitě	Olšíčka	 v  obci	 a  katastrálním	území	Vracov,	 a  to	 „Josefa	
Somra“.

⚫	 	schválilo	 cenu	 za  ubytování	 uprchlíků	 z  Ukrajiny	 ubytovaným	
v Městské	 turistické	 ubytovně	 na  ulici	 Sokolská	 900	 ve  Vracově,	
kteří	 po  novele	 zákona	 č.	 65/2022	 Sb.,	 o  některých	 opatřeních	
v souvislosti	s ozbrojeným	konfliktem	na území	Ukrajiny	vyvola-
ným	 invazí	 vojsk	 Ruské	 federace,	 ve  znění	 pozdějších	 předpisů,	
od  1.	 7.	 2023	 pozbyli	 možnosti	 bezplatného	 ubytování,	 ve  výši	
150 Kč	včetně	DPH	na osobu	a noc	s účinností	od 1.	10.	2023,	a to	
po dobu	platnosti	Dohody	o zařazení	do evidence	a pravidel	pro	
poskytování	náhrady	nákladů	na ubytování	uzavřené	dne	29.	11.	
2022	mezi	Jihomoravským	krajem	a Veřejně	prospěšnými	služba-
mi	Vracov,	Vypálená	622,	nejdéle	však	do 31.	12.	2023.

⚫	 	schválilo	uzavření	Dohody	o zařazení	do evidence	a pravidla	pro	
poskytování	 náhrady	 nákladů	 na  ubytování	 mezi	 příspěvkovou	

organizací	 města	 Vracova	 -	 Veřejně	 prospěšné	 služby	 Vracov,	
Vypálená	622,	IČ:	47899166,	se sídlem	Vypálená	622,	696 42	Vra-
cov	a  Jihomoravským	krajem,	 IČ:	70888337,	 se  sídlem	Žerotíno-
vo	 náměstí	 449/3,	 601  82	 Brno,	 pro	 ubytování	 válečných	 uprch-
líků	 z  Ukrajiny	 v  Městské	 turistické	 ubytovně	 na  ulici	 Sokolská	
900	ve Vracově	v období	od 1.	1.	2024	po dobu	účinnosti	zákona		
č.	65/2022	Sb.

⚫	 	vzalo na vědomí	vyjádření	Správy	železnic,	státní	organizace,	IČ:	
70994234,	se sídlem	Dlážděná	1003/7,	110 00	Praha	1	k opakova-
né	žádosti	města	Vracova	o odprodej	části	pozemku	parc.	č.	1144/1	
v obci	a katastrálním	území	Vracov,	na němž	se nachází	komuni-
kace	propojující	ulice	Zahradská	a Nádražní	za účelem	majetko-
právního	 vypořádání	 a  rekonstrukce	 komunikace.	 Dle	 vyjádření	
Správy	 železnic	 není	 možné	 žádosti	 města	 Vracova	 v  současné	
době	vyhovět	z důvodu,	že komunikace	a pozemek	pod	komuni-
kací	se nachází	v zájmovém	prostoru,	který	bude	dotčen	připravo-
vanou	 stavbou	Správy	 železnic,	 státní	 organizace	 „Rekonstrukce	
traťového	úseku	Kyjov	(mimo)	-	Veselí	n.	M.	(mimo)“	s předpoklá-
daným	termínem	dokončení	v roce	2031,	o prodeji	pozemku	bude	
možné	jednat	až po dokončení	stavby.

Zpracovala: Lucie Křiváková,
majetkoprávní referent MěÚ Vracov

SPOLEČENSKÁ KRONIKA
VÝROČÍ NAROZENÍ
ČERVENEC
Presová	Anna	 103	let
Mezihoráková	Jarmila	 			91	let
Mívaltová	Marie	 		80	let
 
SRPEN
Šesták	Zdeněk	 		92	let
Mrkůsová	Marie	 		90	let
Zavadilová	Marie	 		90	let
Mičulková	Jaroslava	 		80	let

ZÁŘÍ
Růna	Václav	 		91	let
Setinská	Jarmila	 	90	let

VÝROČÍ SŇATKU
ZLATÁ SVATBA - 50 LET 
SRPEN	 	 	
Vojtěch	a Marie	Lopraisovi

DIAMANTOVÁ SVATBA - 60 LET
SRPEN	 	 	
Jiří	a Eva	Vrbovští	 	
	 	 	
VÍCELETÁ SVATBA -69 let   
ČERVENEC
Miroslav	a Marie	Ondrůškovi	

ÚMRTÍ:
Štěpánka	Milerová,	Marie	Němcová,	Marie	
Tománková,	 Tomáš	Novotný,	 Štěpán	 Poko-
rák,	Anna	Čamlíková,	Marie	Mezihoráková,	
Ivana	Čubíková,	Jana	Krásová,	Františka	Čaj-
ková,	Zdeňka	Záhumenská,	Anna	Borutová,	
Ludmila	Fridrichová,	František	Vybíral,	Len-
ka	Pešková,	Jiřina	Vavřinová,	Anna	Presová,	
František	 Kunický,	 Jana	 Blahová,	 Ludmila	
Kobzová,	Jiří	Sádovský

Ústavní soud vyhověl stížnosti města a zastal se vlastníků 
lesních pozemků v Písečné ulici

Rádi	 bychom	Vás	 touto	 cestou	 informovali	 o  nálezu	Ústavního	
soudu,	který	 lze	bez	velkého	přehánění	označit	 za přelomový.	 Jde	
o tak	zásadní	rozhodnutí,	že si	vysloužilo	pozornost	nejen	odborné	
veřejnosti,	ale	 i mnoha	médií,	a  to	nejen	v  rámci	našeho	regionu.	
Navíc,	jde	o něco,	o co	se budou	moci	při	hájení	zájmů	svých	občanů	
v budoucnu	nepochybně	opírat	další	města	a obce,	která	se dosta-
nou	do podobné	situace.	Ústavní	soud	dne	5.	září	2023	svým	nále-
zem	 vyhověl	 stížnosti	 Města	 Vracova	 a  jednoznačně	 se  postavil	
na stranu	vlastníků	 lesních	pozemků	v ulici	Písečná,	kteří	 jsou	tak	
zase	o něco	blíže	splnění	svého	velkého	snu,	tedy	stavbě	rodinných	
domů	 na  svých	 vlastních	 pozemcích.	 Již	 v  červnu	 2020	 městské	
zastupitelstvo	schválilo	právě	na podnět	vlastníků	lesních	pozemků	

v Písečné	ulici	změnu	územního	plánu,	kdy	rozhodlo,	že místo	sta-
rého	nefunkčního	lesa	v této	části	města	by	měla	vzniknout	plocha	
pro	výstavbu	rodinných	domků,	čímž	by	byla	vyřešena	bytová	potře-
ba	 jednotlivých	vlastníků	 těchto	pozemků.	Tato	 změna	územního	
plánu	však	byla	napadena	ekologicky	 zaměřeným	spolkem	LESO-
BOR,	zastoupeným	Mgr. Zbyňkem	Janoškou,	Ph.D. (zároveň	členem	
zastupitelstva	Města	Vracova),	kdy	tento	spolek	sdružující	zejména	
některé	stávající	obyvatele	ulice	Písečná	napadl	u Krajského	soudu	
výše	uvedenou	 změnu	územního	plánu,	 a  to	 především	 z důvodu	
zachování	stávajícího	lesního	porostu.	

K  velkému  údivu	 vedení	 města	 Krajský	 soud	 v  Brně	 návrhu	
spolku	 LESOBOR	vyhověl	 a  svým	 rozsudkem	územní	plán	 v poža-
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dované	části	zrušil.	Jelikož	město	s tímto	rozhodnutím	kategoricky	
nesouhlasilo	a skálopevně	se domnívalo,	že nemůže	být	vlastníkům	
pozemků	upřeno	právo	na výstavbu	domů,	podalo	proti	tomuto	roz-
sudku	opravný	prostředek,	tzv.	kasační	stížnost	k Nejvyššímu	správ-
nímu	soudu.	 I  tento	soud	však	rozsudek	krajského	soudu	potvrdil.	
Z  pohledu	 vedení	 města	 opět	 naprosto	 nepochopitelně.	 Město	
se tedy	dostalo	do patové	situace;	přestože	v ulici	Písečná	jsou	veške-
ré	inženýrské	sítě,	již	v minulosti	zde	mnozí	své	domy	postavili,	a též	
zbývající	pozemky	jsou	tak	připraveny	pro	výstavbu,	jejich	vlastníci	
zde	nemohli	stavět,	naopak	dle	názoru	soudu	by	na těchto	pozem-
cích	měl	být	zachován	stávající	porost,	tedy	starý	hospodářský	les.	

Město	Vracov	se rozhodlo	nevzdávat	se a podalo	proti	výše	uvedené-
mu	rozhodnutí	Nejvyššího	správního	soudu	ústavní	stížnost	k Ústavní-
mu	soudu	ČR,	kdy	namítalo,	že soudy	nepřiměřeně	zasáhly	do práva	
na samosprávu.	Dle	názoru	vedení	města	obce	mají	právo	samy	rozho-
dovat	o rozvoji	svého	území	a o volbě	způsobu	tohoto	rozvoje.	

Naštěstí	 zvítězil	 zdravý	 rozum.	 Ústavní soud dal argumenta-
ci Města Vracov jednoznačně za  pravdu a  rozsudek Nejvyššího 
správního soudu zrušil.	Ústavní	soud	prohlásil,	že napadeným	roz-
sudkem	bylo	 porušeno	právo	 obce	na  samosprávu,	 kdy	 obce	mají	
právo	 samy	 rozhodovat	 o  rozvoji	 svého	území,	 a  to	nejen	nástroji	
územního	 plánování.	 Dále	 Ústavní	 soud	 ČR	 prohlásil,	 že  ochrana	
funkce	lesa,	zvláště	pak	lesa	hospodářského,	nemůže	být	absolutní,	
kdy	vždy	je	nutno	v daném	případě	poměřovat	zájem	na zachování	
lesa	v dané	lokalitě	na straně	jedné	a ústavně	zaručené	právo	obce	

na samosprávu,	hospodárné	využití	a rozvoj	vlastního	území,	uspo-
kojování	bytových	potřeb	a ostatních	zájmů	občanů	obce,	na straně	
druhé.	

Jak	už	zaznělo	v úvodu,	jde	o velmi	průlomové	rozhodnutí	Ústav-
ního	 soudu.	Rozhodnutí	Ústavního	 soudu	 tvoří	 základ	 tzv.	 judika-
tury	 soudů,	 o  kterou	by	 se měly	obecné	 soudy	opírat	 vždy,	 pokud	
budou	 rozhodovat	 skutkově	 podobný	 případ.	 Pro	 stávající	 vedení	
města	je	toto	rozhodnutí	velmi	zásadní,	a to	z důvodu,	že posiluje	
svobodu	 rozhodování	 zastupitelstva	 města,	 a  v  neposlední	 řadě	
umožní	 výstavbu	 nových	 rodinných	 domů	 vlastníkům	 předmět-
ných	pozemků,	čímž	dojde	k rozvoji	území	obce.	V této	souvislosti	je	
nutno	podotknout,	že ve věci	budou	nyní	znovu	rozhodovat	obecné	
soudy,	které	jsou	ovšem	při	svém	rozhodování	povinny	respektovat	
názor	Ústavního	soudu.	

Město	Vracov	bude	 jakožto	 správný	hospodář	 po  spolku	 LESO-
BOR	 samozřejmě	 vymáhat	 náklady	 řízení,	 tj.	 zejména	 náklady	
na  právní	 zastoupení,	 které	 mu	 v  důsledku	 aktivity	 tohoto	 spol-
ku	vedením	soudních	 sporů	vznikly.	Prozatím	 jde	o  částku	ve výši	
zhruba	150.000 Kč.	Jestli	se budou	domáhat	finančního	odškodnění	
i majitelé	jednotlivých	pozemků	v ulici	Písečná,	kterým	bylo	aktivi-
tami	 spolku	 LESOBOR	po  několik	 let	 znemožněno	 stavět	 rodinné	
domy	a kteří	museli	hledat	 jiná	 řešení	pro	uspokojení	svých	byto-
vých	potřeb,	to	už	je	věcí	právě	dotčených	majitelů	pozemků.	

Petr Fridrich, starosta
Eva Neradilová, místostarostka 

Po Josefu Somrovi, který odpočívá na vracovském hřbitově,
ponese jméno nová ulice

O nově	vybudované	obytné	zóně	na výjezdu	z Vracova	ve směru	
na Vacenovice,	kde	má	v rámci	první	již	hotové	etapy	vyrůst	téměř	
padesát	rodinných	domů,	se už	nebude	mluvit	jako	o lokalitě	Olšíč-
ka.	Nová	ulice,	která	v těchto	místech	vznikla,	konečně	dostala	svůj	
název.	Ponese	jméno	po herci	Josefu	Somrovi.	Jsem	opravdu	velmi	
rád,	že tento	návrh	zastupitelé	na svém	nedávném	zářijovém	zase-
dání	jednomyslně	podpořili.	Pan	Josef	Somr	byl	vždy	hrdým	vracov-
ským	patriotem	a troufnu	si	říct,	že by	měl	upřímnou	radost	z toho,	
že se jeho	rodné	město	rozrůstá	a stěhují	se sem	mladí	lidé	i z širo-
kého	okolí.	Ulice,	která	ponese	jméno	Josefa	Somra,	by	samozřejmě	
nemohla	dostat	svůj	název,	aniž	by	s tím	souhlasila	Jožkova	nejbližší	
pozůstalá	rodina.	Touto	cestou	bych	jim	chtěl	za jejich	vstřícný	pří-
stup	upřímně	velmi	poděkovat.

V  souvislosti	 s  naším	 milovaným	 Jožkou,	 nejslavnějším	 rodá-
kem	a čestným	občanem	našeho	města,	bych	vás	chtěl	informovat	
o  místě	 posledního	 odpočinku	 tohoto	 divadelního	 a  filmového	
velikána.	Na hřbitově	ve Vracově	v urnovém	háji,	v jeho	spodní	levé	
části,	nechala	rodina	Somrova	vybudovat	nový	hrob.	Odpočívá	zde	
jak	Josef	Somr,	tak	například	i jeho	rodiče,	milovaná	mamička	a tatí-
ček,	jak	je	on	sám	vždy	s velkou	úctou	a pokorou	oslovoval.	Zastavte	
se jej	při	návštěvě	hřbitova	pozdravit,	rozhodně	si	to	zaslouží. Dne	
16.	října	tomu	bude	přesně	rok,	kdy	nás	tento	skvělý	člověk	ve svých	
88	letech	bohužel	navždy	opustil.	

Petr Fridrich, starosta 

Nová ulice v lokalitě Olšíčka ponese název Josefa Somra. 

Pozůstalá rodina nechala v urnovém háji vybudovat nový hrob,  
kde je poslední místo odpočinku pana Josefa Somra. 
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Zóny 30 - zbytečně kontroverzní trend
Při	organizaci	dopravy	 jde	o složité	balancování	 různých	zájmů	

-	chceme,	aby	ulicemi	bylo	možné	co	nejrychleji	a nejplynuleji	ces-
tovat,	ale	zároveň	nám	záleží	na co	nejvyšší	bezpečnosti.	

Zkušenosti	 zejména	 ze  Západu	 ukazují,	 že  pro	 obytné	 zóny	 je	
vhodným	 řešením	 plošné	 zavedení	maximální	 rychlosti	 30	 km/h,	
které	 je	doplněné	 ještě	sjednocením	křižovatek,	aby	všude	platila	
přednost	zprava.

Zavádění	 takovýchto	 zón	 má	 několik	 pozitiv:	 pomaleji	 jedou-
cí	automobily	 jsou	tišší	a produkují	méně	zdraví	škodlivých	emisí.	
Při	 zavedení	 přednosti	 zprava	 nemusíme	 u  křižovatek	 umisťovat	
dopravní	značky,	čímž	může	dojít	ke značným	úsporám	peněz	(osa-
zení	jedné	dopravní	značky	stojí	město	cca	5 000 Kč	a na běžné	prů-
sečné	křižovatce	 jsou	značky	čtyři).	Klíčovým	argumentem	je	však	
bezpečnost.	Po zavedení	 zón	30	 lze	očekávat	 snížení	počtu	nehod	
s těžkým	zraněním	o 70 %	a počet	smrtelných	nehod	o 90 %.

Protiargumentem	 je	 snížení	 rychlosti	 jízdy,	 ke  kterému	 sice	
dochází,	ale	je	překvapivě	malé.

Zóny	30	 je	vhodné	zavádět	 tam,	kde	převažuje	 funkce	bydlení,	
dochází	k velkému	pohybu	cyklistů	a chodců	včetně	dětí	a podél	ulic	
nejsou	vybudované	chodníky	-	chodce	proto	lze	očekávat	všude.

Domnívám	se,	že  i ve Vracově	by	na některých	místech	zóna	30	
mohla	vzniknout.	Jako	nejlepší	lokalita	se jeví	část	Vracova	západně	
od ulice	Drahy	-	ulice	Olšíčská,	Lomená,	Borová,	Ernestovská,	Jezerní	
a Skoronská	včetně	nově	budované	lokality	Olšíčka.	Celá	tato	oblast	
je	využívána	výhradně	k bydlení.	Není	zde	tranzitní	doprava,	podél	
většiny	ulic	nejsou	vybudované	chodníky.	Zejména	v létě	je	zde	vyso-
ký	pohyb	chodců	a cyklistů	(kvůli	koupališti	a cyklostezce	na Vlkoš)	
a křižovatky	mají	většinou	pravoúhlé	napojení	a dobré	rozhledové	
poměry,	takže	umožňují	zavedení	přednosti	zprava.	V nové	lokalitě	
Olšíčka	a části	ulice	Olšíčská	je	již	nyní	rychlost	omezena	na 30	km/h	
a u většiny	křižovatek	 již	dnes	platí	přednost	zprava.	Došlo	by	 tak	
pouze	k rozšíření	a sjednocení.

Tento	návrh	je	obsažen	v dokumentu,	který	jsem	na žádost	zastu-
pitelstva	vypracoval	k problematice	bezpečnosti	 chodců	a cyklistů	
ve Vracově.	Dokument	obsahuje	i další	doporučení,	jako	například	
zkušební	zjednosměrnění	ulic	Dlouhá	a Lesní,	vybudování	přecho-
dů	pro	chodce	u průmyslové	zóny	a naproti	Olšíčkám,	nebo	zřízení	
cyklopruhu	podél	chodníku	u mateřské	školy	až k nádraží;	dále	pak	
seznam	cca	čtyřiceti	podnětů	k dopravě,	které	poslali	samotní	obča-
né	 Vracova.	 Dokument	 si	 můžete	 přečíst	 na  této	 webové	 adrese:		
https://janoskaz.github.io/vracov/bezpecnost_dopravy.pdf

Mgr. Zbyněk Janoška, Ph.D.
janoska@mestovracov.cz

Autor	pracuje	v Centru	dopravního	výzkumu,	v.	v.	i.,	kde	se věnuje	
bezpečnosti	dopravy.

 Obrázek: návrh zóny 30

Zapojte se do hlasování a podpořte některý z navržených projektů 
Už	 jste	 hlasovali	 pro	 některý	 z  vámi	 vybraných	 projektů	 v  rám-

ci	 premiérového	 ročníku	 participativního	 rozpočtu?	 Hlasování	 je	
v plném	proudu	a udělat	tak	můžete	až do konce	října	letošního	roku.	
O vaši	přízeň	se uchází	pětice	projektů,	které	splnily	Pravidla	partici-
pativního	rozpočtu	schválená	zastupiteli	města	Vracov.	Jde	o vytvoře-
ní	odpočinkové	zóny	a vysazení	komunitního	ovocného	sadu	v areálu	
městského	stadionu,	pořízení	prosklené	vitríny	pro	propagaci	míst-
ních	 spolků	 a  organizací,	 pořízení	 vratných	 kelímků	 a  příslušenství	
k nim	s možností	půjčování	široké	veřejnosti,	modernizaci	vybraných	
dětských	hřišť	a v neposlední	řadě	projekt,	který	se týká	zastřešení	sta-
noviště	pro	jízdní	kola	u vlakového	nádraží.	Podrobnosti	k projektům	
najdete	 na  webových	 stránkách	 www.vracovpodlevas.cz.	 Hlasovat	
pro	jednotlivé	projekty	můžete	prostřednictvím	aplikace	Munipolis,	
další	možností	je	pak	hlasování	v papírové	podobě	na účtárně	MěÚ	
Vracov.	Hlasovat	může	každý	občan	našeho	města	starší	15	let,	a to	
vždy	jen	jednou	(jedním	z výše	uvedených	způsobů).	K dispozici	má	
každý	hlasující	dva	kladné	hlasy,	kdy	je	může	udělit	 jednomu	pro-
jektu	nebo	případně	rozdělit	mezi	dva	a případný	nesouhlas	s někte-
rým	 z  projektů	 pak	může	 vyjádřit	 hlasem	 záporným.	 Poděkování	
patří	 jak	 všem	 navrhovatelům	 jednotlivých	 projektů,	 kteří	 se  roz-
hodli	aktivně	podílet	na zvelebování	našeho	města,	 tak	 také	vám,	
kteří	se zapojíte	do hlasování	a přispějete	k tomu,	aby	se ve Vracově	
vybudovalo	něco	nového	–	PODLE	VÁS.	

Petr Fridrich, starosta
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Vítání občánků 30. 9. 2023

Adam Posník Alžběta Ščudlová Anežka Olšáková

Cristian Felicó Pérez Jakub Zavadil Kristián Lantoš

Laura Novotná Matyáš Knee Matyáš Valenta
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Mikuláš Zálešák Nikola Buličková Ondřej Mikeska

Šimon Bartoněk Tobiáš Selič Tomáš Berka

Václav Švéda Vincent Vašulka

Společná
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Z MĚSTSKÉHO KULTURNÍHO KLUBU
Hody, hodové dozvuky, mladá vína, kino, ba dokonce cestovatel  
Jiří Kolbaba. Podzim bude kulturně pestrý.

Nechce	se tomu	věřit,	ale	podzim	už	nám	strčil	nohu	do poote-
vřených	dveří	a chladnější	období	roku	je	tady.	Nebojte	se.	I v tom-
to	čase	na vás	čeká	spousta	kulturních	a společenských	akcí	a udá-
lostí,	které	pro	Vás	už	nyní	intenzivně	připravujeme.	

Jednoznačně	 tou	hlavní	a největší	bezesporu	budou	naše	 tra-
diční	 Císařské	 hody	 s  věncem	 a  káčerem,	 které	 letos	 připadají	
na víkend	14.	a 15.	října.	V rámci	sobotního	hodového	veselí	se role	
svobodných	 stárků	ujmou	Magdaléna	Novotná	 z ulice	Hrnčířská	
a  Jonáš	Novotný	z ulice	Vlkošská.	Neděle	pak	dle	zvyklostí	bude	
patřit	stárkům	ženatým,	a sice	Silvii	a Miroslavu	Vrbovým.	Silvie,	
rozená	 Čablová,	 pochází	 z  Vracova	 a  patří	 k  téměř	 pravidelným	
účastnicím	hodového	průvodu,	dlouhá	léta	už	se svým	manželem	
žije	v Jindřichově	Hradci.	I z toho	důvodu	si	pro	ně	průvod	přijde	
do ulice	Luční	na adresu	nadace	Chamartín.	O hudební	doprovod	
se  v  rámci	 sobotní	 hodové	 zábavy,	 kterou	 bude	 hostit	 sportovní	
hala,	postarají	DH	Vracovjáci	a CM	Kapric.	Neděle	pak	bude	v režii	
DH	Miločanka.	Předprodej	vstupenek	na sobotní	hodovou	zába-
vu	 odstartuje	 v  pondělí	 2.	 října	 v  infocentru.	 Součástí	 hodového	
víkendu	pak	budou	i nejrůznější	stánky	s občerstvením	a drobným	
zbožím	 a  na  náměstí	 samozřejmě	 nebudou	 chybět	 ani	 tradiční	
lákadla	v podobě	nejrůznějších	pouťových	atrakcí	a kolotočů.	

Už	týden	po hodech	se můžete	těšit	na Hodové	dozvuky,	které	
si	pro	Vás	připravují	 stárci	 společně	s  chasou.	Dozvuky	se budou	
odehrávat	 rovněž	ve sportovní	hale	a k  tanci	bude	opět	vyhrávat	
naše	místní	dechová	hudba,	tedy	Vracovjáci.	

Nedlouho	po hodových	dozvucích	se sejdeme	v kinosále	MKK	
se  známým	 fotografem	 a  cestovatelem	 Jirkou	 Kolbabou,	 který	
nám	přijede	povyprávět	o svých	cestách	po všemožných	koutech	
naší	 planety.	 Pořad	 nazvaný	 „Splněný	 sen“	 bude	 přímo	 nabitý	
zajímavými	 snímky	přírody,	 lidských	 tváří,	 známých	 i méně	zná-
mých	zástupců	zvířecí	říše	a zážitků	ze všech	šesti	kontinentů	naší	
planety.	Beseda	 s  cestovatelem	 Jirkou	Kolbabou	 je	na programu	
v  pondělí	 6.	 listopadu	od  18	 hodin.	 Předprodej	 vstupenek	 začne	
od 17.	října	v našem infocentru.

Následující	víkend	bude	patřit	už	tradiční	akci	Svatomartinské	
slavnosti,	na níž	nebude	nouze	o výborná	mladá	vína	a svatomar-
tinské	pochutiny.	Chybět	nebude	ani	krojový	průvod	v čele	se sva-
tým	Martinem	na bílém	koni.	Tato	akce	letos	připadne	na symbo-
lické	datum	11.	11.	

Po  celý	 podzim	 budeme	 se  čtrnáctidenní	 pravidelností	 pro-
mítat	filmy	v našem	kině.	O programu	Vás	budeme	vždy	předem	
informovat	jak	na webových	stránkách	www.kulturavracov.cz,	tak	
na facebookové	stránce	Vracov	žije.

Níže	přidávám	seznam	všech	připravovaných	akcí,	které	pořádá	
nebo	spolupořádá	MKK	Vracov	či	Město	Vracov,	vracovské	spolky	
a organizace.	Přeji	Vám	pohodové	podzimní	dny.	

Při	kulturních	akcích	se s Vámi	těším	na viděnou.	
Jana Fridrichová, vedoucí MKK Vracov

PŘIPRAVOVANÉ AKCE:
3.	10.	Kurz	vázání	hodových	šátků
5.	10.	Kurz	vázání	hodových	šátků
8.	10.	Setkání	jubilantů	v malém	sále	MKK
14.	–	15.	10.	Císařské	hody	s věncem	a	káčerem
20.	10.	Lampionový	průvod	pro	děti	i	jejich	rodiče
21.	10.	Hodové	dozvuky	se	stárky,	chasou	a	DH	Vracovjáci
27.	10.	Z kraje	do	kraje	–	vystoupení	VUS	Ondráš
6.	11.	Splněný	sen	–	beseda	cestovatele	Jirky	Kolbaby
18.	11.	Svatomartinské	slavnosti	a	žehnání	mladých	vín
25.	11.	Košt	drkotin	s vracovskými	hasiči
2.	12.	Dívčí	válka	–	divadlo	Nejenxmíchu
3.	12.	Vánoční	trhy	spojené	s rozsvěcením	vánočního	stromu	na náměstí	Míru
9.	12.	Vánoční	dílny	v MZŠ	Vracov
10.	12.	Vánoční	koncert	DH	Gloria
14.	12.	Vánoční	koncert	ZUŠ	Vracov
23.	12.	Zpívání	u vánočního	stromu	na náměstí	Míru
29.	12.	Košt	svařáků	 spojený	s diskotékou
31.	12.	Silvestr	před	radnicí

Z KNIHOVNY 
Jako	každý	rok,	tak	i letos	proběhne	v naší	knihovně	celorepubli-

ková	akce	s názvem	Týden	knihoven.	Abychom	vyšli	čtenářům	vstříc,	
tento	týden	u nás	vždy	rozšíříme	na dva	týdny.	Letos	začneme	v pon-
dělí	2.	října	a Týden	knihoven	ukončíme	v pátek	13.	října	2023.	Připra-
ven	je	program	pro	všechny	věkové	kategorie:	pro	žáky	základní	ško-
ly	 pořádáme	besedy,	 zapomnětlivým	 čtenářům	budeme	promíjet	
upomínky,	nově	přihlášení	čtenáři	dostanou	roční	zápisné	zdarma.	
I nadále	bude	probíhat	burza	vyřazených	knih	a časopisů	(cena	5	Kč/
ks).	Po prázdninové	přestávce	opět	zahájíme	kurz	Trénování	paměti	
pod	vedením	Mgr. Zdeňka	Gloze.	Kurz	bude	tradičně	probíhat	každý	
týden	v prostorách	knihovny	a začne	ve středu	4.	října	2023	v 18:00.

Dále	 v  naší	 knihovně	opět	 nabízíme	balení	 učebnic	 a  knih	pro	
žáky	 základních	 a  středních	 škol.	 Stačí	 pouze	 vložit	 požadované	
učebnice	 nebo	 knihy	 do  tašky	 se  jmenovkou	 a  vyzvednout	 si	 je	
můžete	následující	pracovní	den.	Tato	akce	potrvá	do pátku	29.	září	
2023.	Cena	jakéhokoliv	formátu	je	10	Kč/ks.

Více	informací	najdete	na webových	stránkách		
www.knihovnavracov.webk.cz

Za MěK Vracov Kateřina Gasnárková
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TRÉNOVÁNÍ PAMĚTI
Procvičovat	 rozumové	 schopnosti	 si	 můžete	 prostřednictvím	

kurzů	trénování	paměti.	Trénování	paměti	není	zcela	přesný	název,	
spíše	by	se tyto	činnosti	měly	nazývat	trénink	rozumových	(kognitiv-
ních)	schopností,	protože	kromě	paměti	(dlouhodobé,	krátkodobé)	
můžeme	také	trénovat	pozornost,	soustředění,	slovní	zásobu,	trpě-
livost,	tvořivost,	logické	uvažování,	prostorovou	orientaci	a další,	což	
vede	k lepším	kognitivním	výsledkům.

	Z prvního	setkání	mají	lidé	často	obavy	nebo	i strach,	spojují	si	
tuto	aktivitu	se školní	docházkou,	kdy	 je	učitel	hodnotil,	 známko-
val,	vyvolával	a zkoušel.	Na kurzech	trénování	paměti	je	vše	na dob-
rovolné	účasti	a mělo	by	 se  celé	odehrávat	v příjemné,	odlehčené	
atmosféře.	Nikdo	se nezkouší,	nevyvolává,	nehodnotní…	Jediné,	co	
se od účastníků	vyžaduje,	je	angažovaný	přístup,	protože	pouze	tak	
můžeme	naše	rozumové	schopnosti	posilovat.	Mozek	se často	při-
rovnává	ke svalu,	a když	svaly	netrénujeme,	tak	nám	zakrní	a stejně	
tak	je	to	i s naším	mozkem…

Kurzy	trénování	paměti	 jsou	vhodné	pro	všechny	věkové	skupi-
ny,	avšak	nejvíce	navštěvované	jsou	lidmi	seniorského	věku.	Velmi	
pozitivní	přínos	má	také	společné	setkávání	se,	což	vede	k předchá-
zení	samotě,	která	je	jedním	z rizikových	faktorů	vedoucích	ke zvý-
šenému	výskytu	demence.

Ať	Vám	to	všem	pálí!
Mgr. Zdeněk Gloz

Podzimní období v informačním centru
Letní	 sezóna	 se  pomalu	 blíží	 k  závěru	 a  nadcházející	 podzim	

vybízí	k novým	výzvám.	Není	nutně	pravda,	že turisté	jsou	zaměření	
pouze	na slunné	dny,	proto	i my	počítáme	s těmi,	kteří	vítají	mlhavé	
a chladnější	počasí	naplněné	vůní	hub	a spadaného	listí.	Vracovský	
les	 v  tomto	 období	 je	 stále	 nejvíce	 vyhledávanou	 lokalitou,	 která	
vybízí	nejen	ke krásným	procházkám	a oddechu,	ale	i k aktivní	turi-
stice.	

Hodnocením	letní	rozšířené	otevírací	doby	informačního	centra	
se můžeme	ujistit,	že stejně	 jako	minulé	 roky,	 i  letos	 to	byl	vítaný	
počin.	Mnoho	turistů	využilo	sobotních	dnů	a státních	svátků,	aby	
nás	navštívili	a zakoupili	si	milou	upomínku	na město	Vracov.	

Před	 námi	 jsou	 nyní	 přípravy	 na  největší	 akci	 roku,	 a  to	 „Vra-
covské	hody	s věncem	a káčerem“,	které	se konají	14.	a 15.	října.	Již	
nyní	shromažďujeme	veškeré	podklady	a probíhají	velké	přípravy,	

aby	tato	akce	byla	stejně	dokonalá	a nádherná	jako	každý	rok.	Díky	
nově	zbudovanému	náměstí	budeme	mít	možnost	mnohem	větší-
ho	vyžití,	než	tomu	bylo	doposud.	Věříme,	že se nám	i počasí	vydaří	
a vše	bude	více	než	perfektní.

Další	akcí,	která	následuje	krátce	po hodovém	víkendu,	je	„Den	
otevřených	 turistických	 informačních	 center“,	 který	 se bude	konat	
v rámci	„Týdne	turistických	informačních	center“,	a to	od 23.	do 29.	
října.	V minulém	roce	tento	speciální	den	pro	informační	centrum	
měl	 veliký	úspěch,	 a proto	připravujeme	něco	zajímavého	 i  letoš-
ním	rokem.

Věřím,	 že  i  podzimní	 počasí	 k  nám	 bude	 vlídné	 a  spolu	 s  ním	
k nám	přibude	mnoho	spokojených	turistů.	

Hana Koutná, Informační centrum města Vracova 

VEŘEJNĚ PROSPĚŠNÉ SLUŽBY VRACOV
Provoz koupaliště ukončen

V minulém	čísle	zpravodaje	již	bylo	zmíněno,	že provoz	koupaliště	
byl	zahájen	dne	16.	6.	2023,	sezónu	jsme	ukončili	3.	9.	2023.	Děkujeme	
všem	návštěvníkům.	Jsme	nesmírně	šťastni,	že se nám	vyhnuly	úrazy	
a jiné	smutné	události,	o kterých	každoročně	čteme	a slyšíme	v médi-
ích.	Letošní	sezónu	naše	koupaliště	navštívilo	15.178	platících	návštěv-
níků	 od  3	 let.	 Bylo	 prodáno	 74 ks	 permanentek.	 Koupaliště	 poslou-

žilo	zdarma	dětem	z naší	školy,	celkem	ve čtyřech	termínech	se zde	
vykoupalo	256	dětí.	Již	několik	 let	 je	areál	využit	k pořádání	závodu	
v triatlonu.	Letos	proběhl	závod	v triatlonu	26.	6.	za účasti	tří	základ-
ních	 škol,	 a  to	 z Vracova,	Dolních	Bojanovic	 a Žarošic.	 Také	několik	
roků	po sobě	umožňujeme	vstup	zdarma	dětem	z Dětského	domova	
Lipová	u Šluknova,	které	 jsou	na táboře	u pana	Hanáka	ve Vracově,	
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Bzenecká	ulice.	Počet	návštěvníků	je	nutno	sledovat	i z důvodu,	že je	
povinnost	za každou	osobu	doplnit/vyměnit	60	litrů	vody.	Na napouš-
tění	bazénů,	doplnění	a pro	sociální	zařízení	bylo	spotřebováno	6.626	
m3	vody.	Na provoz	areálu,	zejména	strojovny	byla	spotřeba	34.484	
kWh	elektřiny	(tento	údaj	 je	k 31.	8.).	Další	významnou	nákladovou	
položkou	 je	nutný	chlor	a bazénová	chemie.	Pravidelně	 jsou	prová-
děny	akreditované	rozbory	a akreditované	laboratorní	analýzy	vzorků	

pitných	a bazénových	vod	dle	platné	legislativy.	Aby	složitá	technolo-
gie	strojovny	dobře	fungovala,	je	zapotřebí	každoroční	servis,	revize	
a seřízení.	Denní	chod	koupaliště	zabezpečují	vždy	jeden	strojník,	dva	
plavčíci	a jedna	pokladní.	Celkem	na sezónu	máme	šest	plavčíků,	kteří	
musí	být	odborně	proškoleni.	Chladné	počasí	nás	také	potrápilo	a cel-
kem	12x	bylo	koupaliště	uzavřeno	a 7x	byla	posunuta	otevírací	doba.	

Květoslava Hubáčková

Péče o záhony
Větu	 „Vracov	 je	 roztahaný.“	 určitě	 slyšel	 kdekdo	 z  nás.	 A  je	 to	

pravda.	Hlavní	 průjezdy	 ve  směru	 od Vlkoše	 na  Bzenec,	 od  ulice	
Komenského	 směrem	 na  Vacenovice	 nebo	 hlavní	 vnitřní	 spojka	
Nádražní	–	Okružní,	každá	tato	trasa	měří	okolo	1,5 km	a více.	Každá	
zmiňovaná	trasa	je	lemována	chodníky	a záhony,	kde	jsou	vysáze-
ny	keříky	ptačího	zobu	nebo	tavolníky,	na náměstí	levandule.	Tyto	
záhony	vyžadují	hodně	péče,	a to	okopávání	nebo	stříhání	a ve vel-
kých	 vleklých	 horkách	 zálivku.	 Věřte,	 že  tato	 péče	 je	 takové	 per-
petuum	mobile.	Na jednom	konci	skončíte	a na druhém	začínáte.	
V minulosti	byl	zájem	o práci	na záhonech	a vždy	byla	prováděna	
pracovnicemi,	 které	 byly	 vedeny	 jako	 uchazečky	 na  úřadu	 práce	
a  splňovaly	 určitá	 kritéria.	 Na  tyto	 veřejně	 prospěšné	 práce	 byly	
poskytovány	finanční	prostředky	od úřadu	práce.	Poslední	dva	roky	
se nám	v  součinnosti	 s úřadem	práce	bohužel	nepodařilo	 sehnat	
vhodné	adeptky,	a proto	na tyto	práce	zaměstnáváme	sezónní	pra-
covnice,	které	denně	od jara	do podzimu	záhony	udržují.

Opravy komunikací
V  rozpočtu	 města	 na  rok	 2023	 je	 vyčleněna	 částka	 na  opravy	

místních	 komunikací.	 Nyní	 na  podzim	 jsou	 v  plánu	 opravy	 výtlu-
ků,	překopů	a propadlých	kanálů	na komunikacích	v ulicích	 Jezer-
ní,	Skoronská,	Ernestovská,	Borová,	Lomená,	Olšíčská,	aj.,	případně	
revize	 oprav	 z  předchozích	 let.	 Od  září	 jsme	 započali	 s  opravami,	
a to	v ulicích	Skoronská	a Jezerní.	Samozřejmě	při	opravách	bude-
me	komplikovat	zažitý	provoz	v ulicích,	ale	vždy	budeme	prostřed-
nictvím	hlášení	a dostupných	médií	města	informovat	o lokalitách,	
kde	budeme	opravovat	a také	omezovat	provoz	a parkování	vozidel.	
Děkujeme	za pochopení.	

ZE ŠKOL
MOTÝLCI
V září	nastoupilo	do třídy	„Motýlci“	7	nových	
dětí	 (5	 chlapců	 a  2	 dívky).	 Jeden	 předško-
lák	plní	 individuální	 vzdělávání,	 to	 zname-
ná,	že se vzdělává	doma	a do školky	přijde	
na  ověření	 znalostí.	 Nejmladší	 chlapec	
hůře	nesl	 odloučení	od  rodičů,	 ale	postup-
ně	 si	 zvyká.	 Krásné	 slunečné	 počasí	 v  prv-
ních	dnech	měsíce	září	nás	lákalo	k pobytu	
na  školní	 zahradě.	 Všechny	 děti	 se  už	 těší	
na  společné	 zážitky	 a  aktivně	 strávený	 čas	
ve školce	i s novými	kamarády.
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BERUŠKY

Ve školce si spolu hrajeme

SLUNÍČKA
Ve  školním	 roce	 2023/2024	 nastoupilo	
do naší	 třídy	22	dětí.	Z  toho	 je	 12	 chlapců	 	
a  10	děvčat.	 Ve  třídě	máme	 1	 integrované	
dítě.

My jsme děti, malé děti,
my chodíme do školky,
hrajeme si, povídáme,
půjčujem si pastelky.

Stavíme a montujeme,
venku všechno zkoumáme,
zvědavé jsme, neposedné,
“sluníčka” si říkáme.

VČELIČKY

U svačinky nás nemusí nikdo obsluhovat

Na hřišti se dětem líbí

Nejen starým školákům, ale i novým dětem 
ve školce chutná jídlo od paní kuchařek

KOČIČKY
Třída	 “Kočiček”	 zahájila	 nový	 školní	 rok	

pouze	 se  4	 novými	 dětmi,	 které	 si	 vcelku	
rychle	 zvykly	 na  prostředí	 mateřské	 školy.	
V této	třídě	je	pro	letošní	školní	rok	zapsáno	
22	dětí	(13	chlapců,	9	dívek).

Na třídě	působí	asistentka	pedagoga.

PRVNÍ DEN VE ŠKOLE
Pondělí	4.	září	se neslo	v duchu	začátku	

nového	školního	roku	2023/2024,	který	byl	
již	tradičně	zahájen	na školním	hřišti.	Slav-
nostního	zahájení	se zúčastnili	žáci,	učite-
lé,	 rodiče	budoucích	žáčků,	pozvaní	hosté	
a přátelé	školy.	

Ředitel	 školy	 Bronislav	 Chovanec	
ve svém	úvodním	proslovu	přivítal	všechny	
žáky	a učitele,	zejména	pak	nově	příchozí	
posily	pedagogického	sboru.	

Hodně	 štěstí	 v  nadcházejícím	 školním	
roce	 žákům	 popřál	 také	 starosta	 města	
panPetr	Fridrich	a pan	farář	Josef	Zelinka.	

Poté	 byla	 pozornost	 věnována	 nej-
menším	 žáčkům.	 Ředitelka	 mateřské	
školy	Ivana	Vaverková	symbolicky	předala	
děti	 paním	 učitelkám	 do  přípravné	 třídy	
a prvních	 tříd.	V  tomto	 školním	 roce	byly	
po dlouhých	letech	otevřeny	hned	tři	první	
třídy	-	v každé	z nich	se bude	vzdělávat	17	
žáků.	Přípravnou	třídu	pak	bude	navštěvo-
vat	13	dětí.	Na tento	školní	rok	bylo	do ško-
ly	 zapsáno	 celkem	 405	 žáků,	 z  toho	 šest	
studuje	v zahraničí.	

Základní	škola	provozuje	také	tři	oddě-
lení	školní	družiny,	jejichž	kapacita	činí	90	
dětí	a je	zcela	naplněna.

Všem	žačkám	a žákům	přejeme	úspěš-
ný	školní	rok.	

Bronislav Chovanec, ředitel školy



12

V R A C O V S K Ý  z p r a v o d a j

Z DOMU DĚTÍ A MLÁDEŽE VRACOV
Léto na Domečku

I když	je	Dům	dětí	a mládeže	Vracov	školským	zařízením,	nezná	
klidný	 prázdninový	 provoz.	 Spíš	 naopak.	 Budova	 i  zaměstnanci	
se celý	červen	chystají	na „vrchol	sezony“.

Letošní	 léto	 zahájil	 (jako	 už	 tradičně)	 Pobytový	 taneční	 tábor,	
po kterém	následoval	Příměstský	taneční	tábor.	Děti	se seznámily	
s několika	tanečními	styly,	vedle	tancování	si	užily	i natáčení	video-
klipů,	trendy	účesy,	líčení,	tetování	a diskotéku	v pěně.	

Protože	tanec	 je	doménou	především	děvčat,	byl	pro	kluky	při-
praven	Příměstský	tábor	NERF	Liga.	Jeho	účastníci	se při	soubojích	
s NERF	pistolkami	procvičili	ve strategii,	akci	a fairplay.

Třetí	 červencový	 týden	 se  do  Vracova	 na  Šachový	 tábor	 sjeli	
z celé	republiky	malí	i velcí	milovníci	šachů.	Hned	následující	týden	
se Domeček	proměnil	na Výcvikové	 středisko	Dětské	 tajné	 služby	
a z dětí	na táboře	se stali	tajní	agenti	připravující	se na svou	misi.

Další	příměstské	tábory	se nesly	ve sportovním	duchu.	Děti	čeka-
la	zábava,	hry,	soutěže	a především	spousta	pohybu	na Atletickém	
táboře,	Gymnastickém	táboře	a Aerobikovém	táboře.

Za celé	léto	proběhla	i čtyři	sportovní	soustředění.	Na DDM	našli	
zázemí	florbalisté	z Hodonína	a fotbalisté	ze Bzence	a Vracova.

	Ze  šesti	 táborů	 (4	příměstské	a 2	pobytové)	a  čtyř	 sportovních	
soustředění	 si	 prázdninové	 zážitky	odneslo	 celkem	417	účastníků.	
Je	potřeba	poděkovat	všem	vedoucím	a trenérům,	kteří	dětem	svůj	
volný	čas	věnovali.

Ani	po rušných	prázdninových	dnech	však	Domeček	nespal.	Bylo	
třeba	 vymalovat,	 vše	 nachystat	 a  uklidit,	 připravit	 novou	 nabídku	
kroužků	a první	velkou	akci	–	Pohádkový	les.	

Už	teď	se těšíme	na všechny	děti,	se kterými	se budeme	v novém	
školním	roce	v kroužcích	i na dalších	akcích	DDM	potkávat.

Renata Gasnárková

NABÍDKA KROUŽKŮ PRO DĚTI školní rok 2023 – 2024

www.ddmvracov.cz (( 518 628 472, 776 095 266

KROUŽEK DEN ČAS MÍSTO VEDOUCÍ

1. aerobic přípravka ST 1530 sportovní hala Valentová Tereza

2. aerobic soutěžní příprav. ČT 1530 sportovní hala Valentová Tereza

3. aerobic soutěžní II. ST, PÁ 1530 sportovní hala Valentová Tereza

4. aerobic soutěžní III. ST, PÁ 1700 sportovní hala Valentová Tereza

5. aerobic soutěžní IV. ST, PÁ 1830 sportovní hala Valentová Tereza

6. atletická přípravka ST 1400 sportovní hala Mikešová Karla

7. deskové hry (od 8 let) ST 1700 DDM Janošková Lenka

8. dětský klubík ČT 900 DDM Gasnárková Renata

9. divadelní kroužek ÚT 1700 DDM Měchurová Jolana

10. florbal ÚT 1400 sportovní hala Mikulčík Marek

11. házená (přípravka, mladší děti) ÚT,PÁ 1600 hřiště TJ Jana Presová

12. hra na flétnu PO 1500 DDM Juříková Eliška

13. hra na kytaru (od 1.třídy) ČT 1630 DDM Polášková Ema

14. hravá batolata ÚT 900 DDM Renata Gasnárková

15. hravá batolata ST 930 DDM Petra Přibylová

16. kopaná děti (přípr. + mladší) PO,ČT 1700 hřiště FC Mezihorák Petr

17. kopaná děti (mladší a starší) PO,ČT 1700 hřiště FC Londin Martin

18. Lipinka mladší děti ČT 1500 DDM Tománková Kristýna

19. Lipinka starší děti ČT 1600 DDM Lundová Hana

20. MasterChef (kroužek vaření) ST 1500 DDM Třetinová Ludmila

21. NERF liga I. ST 1400 sportovní hala Máderová Monika

22. nohejbal ČT 1700 sportovní hala Kováč Jan

23. Robomaster starší děti PO 1600 DDM Janovský Jaroslav

24. Robotíci mladší děti PO 1500 DDM Janovský Jaroslav

25. stolní tenis ÚT, ČT 1800 sportovní hala Šnajdrová Monika

26. streetdance PO 1630 sportovní hala Vávrová Kateřina

27. šachy ÚT 1600 DDM Kotrčová Alena

28. T – club (pro teenagery) PO 1600 DDM Máderová Monika

29. tajemství přírody (1.- 4. třída) ST 1600 DDM Crhonek Tomáš

30. tanečky - hopsajda PÁ 1500 MŠ Těmice Vávrová Kateřina

31. vybíjená PO 1330 sportovní hala Procházková Soňa

32. výtvarný kroužek ÚT 1500 DDM Máderová Monika
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V R A C O V S K Ý  z p r a v o d a j

 

Šachový tábor Vracov 2023
Zase	po  roce	se naše	šachová	 rodina	sešla	na  táboře,	 tentokrát	

v  opravdu	 hojném	 počtu.	 Po  loňském	 Vanově	 jsme	 letos	 zamířili	
za  teplem	na  jižní	Moravu,	konkrétně	do nám	 již	dobře	známého	
Vracova.	Tábor	trval	devět	dní,	za které	jsme	stihli	mnohé.

První	den,	po příjezdu	všech	táborníků	na DDM	Vracov,	se děti	
ubytovaly,	následně	proběhlo	rozřazení	do týmů.	Poté	 již	 tradičně	
proběhl	šachový	test	pro	rozdělení	do šachových	skupin	na dopole-
dní	přednášky	a turnaj.	Následovaly	seznamovací	hry,	tvorba	týmo-
vých	vlajek	a jedna	z vícero	narozeninových	oslav	našich	táborníků,	
pak	už	jen	večeře,	osobní	volno	a večerka.

Druhý	 den	 začal	 klasicky,	 budíček,	 rozcvička,	 osobní	 hygiena,	
snídaně,	 bodování	 úklidu	 a  dopolední	 šachový	 program	 –	 před-
náška	 a  první	 kolo	 turnaje.	 Po  obědě	 a  krátkém	 poledním	 klidu	
jsme	se vydali	na koupaliště,	kde	došlo	k odhalení	tématu	tábora	–	
Z pohádky	do pohádky.	První	pohádkou	byla	Červená	karkulka.	Hry	
na koupališti	tedy	byly	tematické,	děti	ve štafetě	s pexesem	soutěži-
ly,	kdo	se k babiččině	chaloupce	dostane	jako	první,	zašívaly	rozře-
zané	břicho	vlka	a poznávaly	lesní	porost,	zvířata	a jejich	stopy.	

Dopolední	program	dalšího	táborového	dne	se od předchozího	
nijak	 nelišil.	 Po  obědě	 proběhla	 námi	 oblíbená	 šachová	 štafeta,	
u níž	se letos	děti	opravdu	zapotily.	Při	tak	vysokém	počtu	táborní-
ků,	a tudíž	i týmů,	děti	odběhaly	hned	pět	partií.	Během	přestávky	
mezi	 koly	 štafety	podstoupili	 naši	 instruktoři	 vodní	 výzvu	–	 jejich	
úkolem	bylo	přelít	vodu	postupně	z prvního	kbelíku	až do poslední-
ho	v řadě	a z něj	zpět	do prvního,	ovšem	naprosto	poslepu.	

	Po náročné	šachové	štafetě	v předešlém	dni	a dopoledním	šacho-
vém	programu	jsme	po obědě	opět	vyrazili	na koupaliště	a započali	

zde	cestu	naskrz	další	pohádkou,	tentokrát	O perníkové	chaloupce.	
Veškeré	odpolední	hry	si	pro	táborníky	připravili	instruktoři.	Děti	tak	
musely	čelit	výzvám,	 jako	je	stavění	perníkové	chaloupky,	bezpeč-
ný	přenos	vajec	a jiných	surovin	k přípravě	perníku	nebo	uhádnutí	
hádanky	pro	bezpečný	únik	z lesa.	Po návratu	na DDM	následoval	
další	šachový	program,	tentokrát	přednáška	FIDE	mistra	Miroslava	
Juráska,	o niž	byl	i po tak	náročném	dni	velký	zájem.

Nešachovým	 programem	 pátého	 dne	 tábora	 nás	 provedla	
pohádka	O Smolíčkovi	Pacholíčkovi.	Nejmladší	členové	oddílů	byli	
uneseni	zlými	jeskyňkami	a úkolem	zbytku	týmu	jakožto	Smolíčko-
va	jelena	bylo	podle	šipek	svého	Smolíčka	v lese	najít.	Kvůli	nepřízni	
počasí	Smolíček	v lese	pobýval	během	dopoledne,	po obědě	a pole-
dním	klidu	naopak	následoval	šachový	program	–	přednáška	a čtvr-
té	kolo	turnaje.	Jelikož	přednášek	není	nikdy	dost,	po večeři	násle-
dovala	další,	tentokrát	nešachová.

Program	 šestého	 dne	 byl	 opět	 v  rukou	 velice	 šikovných	
instruktorů,	 kteří	 si	na motivy	pohádky	O  třech	prasátkách	při-
pravili	pro	děti	Úřad,	kde	bylo	zapotřebí	získat	stavební	povolení	
pro	prasečí	domečky.	Po večeři	proběhl	oblíbený	turnaj	v blesko-
vém	 šachu.	Děti,	 které	 si	 turnaj	hrát	netroufly,	 soutěžily	 o nej-
krásnější	hrad	z písku.

Nastal	čas	si	od pohádek	trochu	odpočinout,	a tak	po šachovém	
dopoledni	přišlo	sportovní	odpoledne.	Děti,	tentokrát	individuálně,	
soutěžily	 v  disciplínách,	 jako	 jsou	 trojskok	 snožmo,	 kuželky,	 hod	
obručí	nebo	plank	na výdrž,	nepřekonávaly	jen	své	fyzické	možnosti,	
ale	i svůj	strach.	Místo	klasické	večeře	jsme	opékali	špekáčky	za zpě-
vu	u táboráku,	který	nám	bohužel	překazil	vydatný	déšť.	Neodradilo	
nás	 to,	 špekáčky	 se dopekly	na pánvi	a ve zpěvu	 jsme	pokračovali	
v jídelně.	Uprostřed	noci	znovu	došlo	na překonávání	strachu,	čeka-
la	nás	totiž	stezka	odvahy	připravená	převážně	instruktory.	Všichni	
táborníci	úspěšně	dorazili	do cíle.

Osmý,	tedy	poslední	celý	den	našeho	tábora	pokračoval	posled-
ním	kolem	turnaje.	Odpoledne	týmy	soutěžily	ve vymydlování	tuhé-
ho	mýdla,	které	následně	posloužilo	pro	lachtaní	závody.	V průběhu	
tábora	týmy	za veškeré	disciplíny	sbíraly	klíče,	které	se jim	náramně	
hodily	v poslední	velké	hře	–	Pevnost	Boyard.	V úkolech	této	zákeřné	
hry	pak	jednotlivci	reprezentující	svůj	tým	soutěžili	o indicie	nutné	
k uhádnutí	konečného	hesla.	Úkolů	jako	zatloukání	hřebíku,	hrabá-
ní	se ve zbytcích	jídla	nebo	hledání	gumových	medvídků	v hromadě	
šlehačky	 za  pomoci	 pouze	 úst	 se  zhostili	 náramně.	 Všem	 týmům	
se dařilo	a všichni	si	došli	pro	poklad.

Devátý	a poslední	den	tábora	se nesl	v duchu	balení,	ale	také	
radosti	 z  výher	 při	 vyhlašování	 týmové	 i  individuální	 soutěže.	
Následovaly	 hry	 na  rozloučenou,	 poslední	 zápas	 v  ping-pongu,	
rozdělení	si	týmových	odměn	a pak	už	nezbývalo	nic	jiného	než	si	
opravdu	dát	sbohem.	

Jako	každý	rok	tábor	byl	skvělý	a všichni	vedoucí,	instruktoři	i děti	
si	ho	náramně	užili.	Je	to	jen	pár	dní	od konce,	ale	všichni	už	se těší-
me,	až se za rok	zase	sejdeme	na dalším	šachovém	táboře.

Ludmila Tutková

Vracovské aerobičky zazářily
Jsme	skvělá	parta	holek,	která	 trénuje	za velké	podpory	Domu	

dětí	 a  mládeže	 Vracov.	 Cvičíme	 aerobic	 ve  Vracově	 teprve	 třetím	
rokem,	 přesto	 jsme	 získaly	 spoustu	 skvělých	 umístění.	 Věnujeme	
se nejen	komerčnímu,	ale	 i fitness	aerobiku.	Účastníme	se celore-
publikových	soutěží	v jednotlivcích	i ve skupinách.	

V  letošním	roce	máme	tři	závodní	skupiny,	včetně	nově	vzniklé	
závodní	přípravky	a pro	absolutní	nováčky	také	nezávodní	příprav-
ku.	Do všech	kategorií	chodí	celkem	120	členů.

Na trénincích	se věnujeme	nacvičování	závodních	choreografií,	
kroků	na soutěže	master	class,	flexibilitě,	skokům,	základům	gym-
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nastiky	a posilování.	Mimo	to	se snažíme	o utvoření	skvělého	kolek-
tivu,	aby	cvičení	všechny	bavilo	a holky	to	dělaly	s láskou.	

V  závodní	 sezóně	2022-2023	 jsme	 se poprvé	 zúčastnily	 závodů	
jednotlivců,	které	probíhaly	formou	master	class,	tj.	závodník	musí	
co	nejpřesněji	a nejrychleji	napodobit	choreografii,	kterou	předcvi-
čuje	lektor.	Závody	byly	rozděleny	na kategorie	profi,	neprofi	a také	
dle	věku.	V kategoriích	soutěžilo	okolo	50	závodníků.	Soutěže	pro-
bíhaly	vždy	ve dvou	kolech	–	a to	základním	a finálovém,	kde	bylo	
vyhlášeno	šest	nejlepších	soutěžících.	

Většina	 vracovských	 holek	 postoupila	 vždy	 do  finálového	 kola	
a některé	si	odvezly	i nejvyšší	příčky.

V kategorii BABY - tj. do 6 let:
	 Sára	Gasnárková	–	2.,	3.	a 6.	místo
	 Adéla	Bělíková	-	3.	místo	a 3x	5.	místo
	 Claudie	Hrubá	–	3.	místo
V kategorii KIDS - tj. 7-8 let: 
	 Laura	Gasnárková	–	3.	místo
V kategorii TEENAGERS - tj. 11-13 let:
	 Kateřina	Bábíčková	–	1.	místo	a 2x	4.	místo
	 Nela	Svobodová	–	2.	místo
V kategorii JUNIORS - tj. 14-17 let:
	 Nela	Plášková	–	4.	místo
V kategorii SENIORS - tj. 18 a více let:
	 Tereza	Valentová	–	2.	místo
	 Sára	Valentová	–	3.	místo
Ve skupinových	soutěžích,	které	se konají	v období	březen	–	čer-

ven,	jsme	se zúčastnily	závodů	Aerobic	tour,	Mia	Festival	a Perníko-
vé	Kopretiny	v Pardubicích.	Reprezentovaly	nás	dívky	s choreografií	
Pampalini	v Africe,	Angels	&	Demons	a Dancing	Queens.	

Holky	si	téměř	ze všech	závodů	odvezly	medailové	příčky.	
Celkem	získaly:
Pampalini v Africe – kategorie 7,50–10,49 let – estetická:
	 2x	1.	místo
	 1x	2.	místo
	 4x	3.	místo
	 1x	4.	místo
	 cenu	sympatie	a cenu	poroty
Angels & Demons – kategorie 14 a více let – estetická:
	 5x	1.	místo
	 4x	2.	místo
	 2x	3.	místo
Dancing Queens – kategorie 14 a více let – technická:
	 3x	1.	místo
	 2x	2.	místo
	 3x	3.	místo
	 1x	4.	místo
	 staly	se absolutním	vítězem	soutěže	Mia	Festivalu	v Brně
Soutěžní	choreografie	Angels	&	Demons	se v Mia	dance	leaque	

2023	umístila	na nádherném	1.	místě	v kategorii	aerobic	z celkem	
149	choreografií.	Celkově	ze všech	disciplín	se umístila	na 3.	místě	
z 860	choreografií.

Chtěly	 bychom	 poděkovat	 rodičům	 za  neskutečnou	 podporu	
a za to,	jak	si	to	s námi	užívají	na závodech.	Naši	vracovští	fanouš-
ci	jsou	tak	úžasní,	že si	z Perníkové	Kopretiny	v Pardubicích	odvezli	
cenu	za nejlepší	fanoušky.	

Také	moc	děkujeme	DDM	Vracov	za skvělou	podporu.	
Tereza a Sára Valentovy, trenérky
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Z VRACOVSKÉ FARNOSTI
FARNÍ OKÉNKO

Grill and film
V  době	 velkých	 prázdnin	 jsme	 se  každý	

čtvrtek	 s mládeží	 z  farnosti	 i  dalšími	hosty	
odjinud,	 scházeli	 ve  farním	altánku	na gri-
lovačku	 a  kulturní	 program.	 Kulturním	
programem	 bylo	 promítání	 filmu	 nebo	
vyprávění	účastníků	na aktuální	 téma.	Vel-
mi	 zajímavé	 bylo	 vyprávění	 Aničky	 Žákové	
o zážitcích	ze Světových	dní	mládeže	v Lisa-
bonu.	Někteří	z nás	jí	i záviděli,	že už	nejsme	
mládež,	 a  ostatní	 se  skálopevně	 rozhodli,	
že příště,	příště	určitě	jedou	taky.	Další	svě-
tové	 setkání	mládeže	 se bude	konat	v  roce	
2025	v Římě.	Říme,	těš	se!!!!

Jana Miklendová

Farní tábor
Ve dnech	10.-14.	7.	se uskutečnil	příměstský	

farní	tábor,	který	pořádali	naši	animátoři.	Tábor	
byl	 poněkud	 komornější,	 dětí	 se  nepřihlási-
lo	mnoho,	 o  to	 lépe	 jsme	 se mohli	 navzájem	
poznat.	Z původního	plánu	cesty	kolem	světa	
sešlo,	zato	jsme	uskutečnili	cesty	po okolí.	Jezdi-
li	jsme	vlakem,	autem	i na kole.	Někteří	odváž-
livci	i na koni.	Navštívili	jsme	Baťův	kanál,	hrad	
Buchlov	a okolí,	Sámovu	říši	na Nákle	a milotic-
ký	zámek.	Na všech	těchto	místech	jsme	hráli	
hry,	 plnili	 úkoly	 a  například	 kreslili	 na  trička.	
Protože	bylo	vedro,	 chladili	 jsme	se v bazénu.	
Tábor	jsme	ukončili	na večerní	grilovačce	s pro-
mítáním	 pohádky.	 Byl	 to	 bláznivý	 týden,	 ale	
dětem	i animátorům	se moc	líbil.

Jana Miklendová
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Gulášový festival 22. 7.
Také	 letos	 jsme	 vytvořili	 kuchtící	 farní	 skupinku	 na  vracovském	
gulášovém	klání.	 Kuchtíci	 byli	 Adámek	 a  Pepa,	 pomocníci	 biřmo-
vanci	(adepti	na udělení	této	svátosti),	odborní	rádcové	tetičky	a pan	
farář.	Guláš	jsme	nespálili	(díky	Bohu)	a nikoho	snad	neotrávili	(taky	
díky	Bohu).	Děkujeme	všem,	kteří	nás	podpořili.

Jana Miklendová
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Výprava na horu sv. Klimenta
V neděli	23.	července	proběhla	výprava	s biřmovanci	na horu	sv.	

Klimenta.	Sraz	byl	u chaty	Radost	ve Vřesovicích.	Připojilo	se něko-
lik	dalších	poutníků	z Vracova,	Vlkoše	a Skoronic.	Cestou	přes	skal-
ní	 útvary	 Kazatelna	 a  Kozel	měl	 otec	 Josef	 několik	 zastávek,	 vždy	
s krátkým	povídáním	o sv.	Klimentovi.	V cíli	cesty	měli	biřmovanci	
za úkol	vyluštit	tajenku	na základě	informací,	které	během	cesty	sly-
šeli.	Na závěr	výpravy	proběhlo	opékání	na chatě	vlkošského	pana	
kostelníka	ve Vřesovicích.

Výlet animátorů 
do Buchlovských hor 25. 7.

Pro	 animátory	 farnosti	 uspořádal	 pan	 farář	 výlet	 do  hor.	 Sou-
částí	byla	noční	výprava	po stopách	Černé	paní.	Výprava	začala,	jak	
jinak,	mší	svatou	v kostele	Buchlovicích.	Po setmění	startovala	hra	
na hřbitově.	Podle	rad	a  indicií	animátoři	hledali	v okolí	Buchlovic	
náhrobek	Černé	paní,	kde	je	napsáno:	  Na tomto	místě,	25.	7.	1582	
nechala	 hradní	 paní	 Kateřina	 v  noci	 zavraždit	 svého	manžela	 Jin-
dřicha	 Prakšického	 při	 lovu	 zvěře	 jeho	 vlastním	 kordem.	 Světská	
spravedlnost	jí	to	sice	nedokázala,	ale	trestu	neunikla.	Po své	smrti	
skončila	jako	Černá	paní	na hradě	a tam	prý	straší	dodnes.	Trošičku	
nás	to	vyděsilo,	ale	zato	jsme	pochopili,	proč	se výprava	uskutečnila	
právě	v tento	den.

Při	 tomto	 nočním	 dobrodružství	 si	 animátoři	 dokázali,	 že  jsou	
odvážní,	dobře	se orientují	podle	hvězd,	stromů	a chytrých	mobilů	
a hlasité	hudby.

Svatý Vavřinec 10. 8.
Náš	kostel	je	zasvěcený	svatému	Vavřinci,	který	byl	za doby	císa-

ře	Valeriána	v Římě	upečený	na roštu.	Na jeho	svátek	byla	sloužena	
v kostele	slavnostní	mše	svatá.	Na mši	 jsme	zpívali	píseň	o  tomto	
našem	 patronovi,	 a  připomněli	 si	 něco	 málo	 z  jeho	 života.	 Sou-
částí	mše	bylo	přinášení	darů,	kdy	 jsme	děkovali	 za všechny,	kteří	
se účastní	farního	života	(děti,	biřmovanci,	údržba,	kostelníci,	kvě-
tinářky,	 uklízečky,	 zpěvačky	 a  paní	 varhanice).	 Po mši	 svaté	 jsme	
se sešli	na farním	dvoře	v altánku	na malém	agapé.	S pohárkem	vína	
a dobře	opečeným	masem	jsme	si	povídali	dlouho	do noci.

Svatý	Vavřinče,	přimlouvej	se za nás!

Bzenecká pouť 13. 8.
Bzenecká	 pouť	 se  pořádá	 k  svátku	Nanebevzetí	 Panny	Marie,	

který	 připadá	 na  15.	 srpna.	 Letos	 termín	 kolidoval	 s  termínem	
Slováckého	 roku,	 takže	 účast	 Vracovjanů	 byla	 poněkud	 slabší.	

Našlo	 se pár	odvážlivců,	kteří	 v kroji	nebo	v  civilu,	 vyrazili	pěšky	
do Bzence.	U zámku	začíná	průvod,	ve kterém	naši	krojovaní	nesli	
sochu	Panny	Marie	do kostela.	Zúčastnili	 jsme	se mše	svaté,	kte-
rou	celebroval	P. Petr	Vrbacký.	Snad	nás	příští	rok	bude	víc	a nikdo	
se  nebude	 vymlouvat,	 že  nemůže	 vstát,	 protože	 v  noci	 flámoval	
na Slováckém	roku	:-)
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Zahájení školního roku
V pátek	8.	9.	jsme	se poprvé	po prázdninách	setkali	na mši	svaté	

pro	děti.	Jak	jinak	zahájit	školní	rok	než	požehnáním.	Děti	si	přines-
ly	aktovky,	učebnice	a další	školní	pomůcky,	aby	nám	připomínaly	
Pánovo	požehnání,	které	nás	bude	provázet	celý	školní	rok.	Po mši	
svaté	 jsme	si	na  farním	dvoře	protáhli	při	 různých	hrách	 tělo,	pak	
jsme	 si	 opekli	 špekáčky	 a  pochutnali	 si	 na  výborných	 domácích	
oplatcích.	Zveme	všechny	děti	 jednou	za čtrnáct	dní	na mše	svaté	
s účastí	dětí	k popovídání	o Pánu	Ježíši,	nebo	jen	na hraní	na farní	
zahradě,	skákání	na trampolíně	a zpívání.

ZE SPOLKŮ 
Léto s Koňadrami

Letní	 měsíce	 v  souborech	 bývají	 nabité	
spoustou	 folklorních	 festivalů	 a  vystoupení.	
Nejinak	tomu	bylo	i v našem	sboru.

Měsíc	 červenec	 se nesl	 v duchu	pravidel-
ných	a  intenzivních	zkoušek	na  jeden	z nej-
významnějších	 festivalů	 v  našem	 regionu,	
tím	byl	Slovácký	rok	v Kyjově.	Na něm	jsme	
se našim	příznivcům	představily	v pátečním	
hlavním	pořadu	Klenotnice	s pásmem	čepení	
nevěsty.	Sobotu	jsme	zahájily	spolu	s ostatní-
mi	Vracovjáky	průvodem,	v němž	měl	Vracov	
čest	jít	jako	první	ze všech	obcí	Kyjovska.	Pak	
nás	čekalo	vystoupení	sborů	v areálu	bývalé	
mlékárny,	kde	vzniklo	malé	vinařské	městeč-
ko.	 Tady	 jsme	předvedly	 pásmo,	 které	 jsme	
secvičily	společně	s novým	mužským	sborem,	
který	tvoří	bývalí	členové	souborů	a muzikan-
ti.	 Naše	 pásmo	 bylo	 trošku	 škádlivé,	 trošku	
rozšafné,	trošku	vtipné.	Každopádně	to	bylo	
velmi	 milé	 zpestření,	 které	 jsme	 si	 všichni	
užili.	Večer	nás	pak	čekalo	vystoupení	v hlav-

ním	pořadu	Kyjovskem	Josefa	Klvani,	v němž	
jsme	předvedly	velkopáteční	umývání.	

V  sobotu	26.	 srpna	pro	nás	bylo	 velkou	
ctí	zazpívat	na slavnostním	předání	čestné-
ho	občanství	panu	prof. Františku	Meziho-
rákovi,	 které	 se  konalo	 v  obřadní	 síni	 vra-
covské	 radnice.	 Obřad	 byl	 velmi	 komorní	
a o to	krásnější.	

Hned	 v  neděli	 nás	 čekalo	 další	
milé	 pozvání,	 tentokrát	 jsme	 zpí-
valy	 na  křtinách	 syna	 naší	 kolegyně	
a našeho	primáše.	

V  sobotu	 2.	 září	 jsme	 se  spo-
lu	 s  divadelním	 spolkem	 NEJEN-
XMÍCHU	 zúčastnily	 Zarážání	 hory	
v  Šardicích.	 Tato	 akce	 se  uskuteč-
nila	 v  areálu	 renovovaného	 Statku,	
kde	 panovala	 příjemná	 atmosféra	
od začátku	až do konce.

Další	pěknou	akcí,	na kterou	jsme	
byly	pozvány,	byl	Farní	den	ve Vraco-

vě.	Na farní	zahradě	jsme	zazpívaly	spokoje-
ným	návštěvníkům	akce.

V  podzimních	měsících	 jsme	 si	 v  našem	
sboru	„naordinovaly“	méně	vystoupení.	Vol-
ný	čas	věnujeme	rozšíření	našeho	repertoáru	
a sbírání	sil	do adventního	období.

	Za ženský	sbor	Koňadra
Hana Mezihoráková
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Lipina v Holandsku 
V úterý	29.	8.	2023	večer	jsme	naložili	všechny	kufry,	kroje,	čle-

ny	souboru,	cimbálovou	muziku	a vyrazili	 jsme	na dalekou	cestu	
do nizozemského	města	Enschede.	Během	jízdy	jsme	si	krátili	čas	
zpěvem,	 dobrým	 jídlem	 a  degustací	 všeho,	 co	 kdo	 doma	 našel.	
Po cinknutí	SMS	-	Vítejte	v Holandsku	jsme	se radovali	z úspěšně	
cesty.	Dorazili	jsme	do krásného	města	Enschede,	kde	jsme	v míst-
ní	klubovně	měli	sraz	s naším	spřáteleným	souborem	De	Krekkel.	
Všichni	nás	mile	přivítali	a atmosféra	jen	vzkvétala.	

Po krátkém	seznámení	jsme	se rozdělili	do rodin,	u kterých	jsme	
bydleli	po celou	dobu	našeho	pobytu,	no	a nezbývalo	nic	jiného	než	
naložit	všechny	věci	do jejich	aut	a vydat	se směr	nový	domov.	

Další	 den	 byl	 pro	 nás	 nachystaný	 výlet	 do  hlavního	 města	
Amsterdamu.	Také	pár	členů	jejich	folklorního	souboru	se k nám	
připojilo	 a  provedli	 nás	 městem.	 Komentovaná	 prohlídka	 lodí,	
procházka	 města,	 květinové	 trhy,	 nákup	 suvenýrů	 či	 bloudění	
v  rozkvetlých	 uličkách	 určitě	 tomuto	 výletu	 nechyběly.	 K  večeru	
jsme	se vydali	zpět	do našeho	městečka.

Následující	den	 jsme	byli	pozváni	na místní	 radnici,	kde	nás	
radní	mile	přivítali	a provedli	celou	budovou.	 Jako	soubor	 jsme	
dostali	menší	pozornost,	kterou	převzal	 vedoucí	 souboru	Miro-
slav	Glac.	Po oficialitách	naše	kroky	směřovaly	na sýrovou	farmu.	
Dozvěděli	 jsme	 se  vše	 ohledně	 výroby	 až  po  konečný	 produkt.	
Nesměla	 také	 chybět	 ochutnávka	 sýrů	 a  následné	 vykoupení	
místního	 obchodu.	 Večer	 jsme	 strávili	 všichni	 společně.	 Naši	
přátelé	z místního	souboru	si	pro	nás	připravili	čínské	speciality.	
S plnými	bříšky	a spokojeným	úsměvem	na tváři	jsme	se pustili	
do zpěvu	a tanců,	kterými	jsme	tento	večer	zakončili.	

V sobotu	nás	čekalo	vystoupení	v krojích.	Všichni	jsme	se sešli	
ve  společné	místnosti,	oblékli	 jsme	si	 lehké	kroje	a  šlo	 se  tančit.	
Tváře	 místních	 bylo	 krásné	 pozorovat,	 jiná	 kultura,	 jiné	 kroje	
a tolik	úsměvů	na tváři.	Kluci	si	také	zatančili	vařechovou	a klobou-
kovou,	které	měly	velký	úspěch.	Děvčata	se zatím	šla	převléknout	
do  krojů	 z  oblasti	 Šariše	 a  zatancovala	 „karičky“.	 Barevné	 sukně	
rozzářily	celou	místnost.	Tento	večer	jsme	opět	strávili	všichni	spo-
lečně.	Byla	pro	nás	nachystaná	ochutnávka	místních	jídel,	kterou	
připravili	členové	souboru,	a musíme	říct,	že to	bylo	něco	úžasné-
ho	a výborného.	

Neděle	 patřila	 poslednímu	 vystoupení	 tohoto	 zájezdu.	 Svůj	
folklor	předvedly	soubory	z různých	koutů	světa.	Děvčata	uvázala	
šátky,	oblékla	těžký	kroj,	kluci	kordule	a klobouky	a šlo	se vystupo-
vat.	Na konci	pořadu	zazpívaly	všechny	soubory	společnou	píseň	
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a  tím	bylo	naše	vystupování	ukončeno.	Večer	 se nesl	 v  tanečním	
duchu.	Navzájem	 jsme	 se naučili	 tance	 typické	pro	danou	 zemi.	
Ostatní	 velmi	 zaujala	 naše	 klobouková	 a  „karičky“.	 Domů	 jsme	
všichni	odcházeli	s protančenými	botami.	

Pondělí	 ráno,	 pro	 většinu	 usednutí	 do  školních	 lavic,	 pro	 nás	
usednutí	do autobusu.	Čekala	nás	dlouhá	cesta	plná	zpěvu	a vína.	
V  nočních	 hodinách	 jsme	 přejeli	 ceduli	 Vracov,	 a  to	 znamenalo,	
že naše	cesta	byla	u konce.	

Děkujeme	všem,	kdo	se podíleli	na tomto	zájezdu.	Hlavní	dík	
patří	vedoucímu	FS	Lipina	-	panu	Miroslavu	Glacovi,	Emě	Poláško-
vé	za spoluorganizaci	a také	cimbálové	muzice	z Lužic	pod	vede-
ním	Ivany	Šimčíkové,	bez	vás	bychom	to	nezvládli.

Jsme	moc	 rádi,	 že  jsme	 se mohli	 podívat	 daleko	 za  hranice	
České	republiky.	Načerpali	jsme	nové	poznatky,	zkušenosti,	obo-
hatili	jsme	se o novou	kulturu	jak	od místních,	tak	od ostatních	
z  různých	 koutů	 světa.	Navázali	 jsme	nová	přátelství	 a  ta	 stará	
ještě	více	prohloubili.	Ještě	jednou	velké	díky	a těšíme	se na dal-
ší	folklorní	dobrodružství.

Za FS Lipina,
Lucie a Jana Šterclovy

Dětský folklorní soubor Lipinka v akci
V loňském	školním	roce	se na Domečku	sešla	spousta	šikovných	

tanečníků	a tanečnic.	Někteří	patřili	mezi	ostřílené	členy	souboru,	
jiní	se s  folklorem	teprve	seznamovali.	Každý	z nich	skvěle	zapa-
dl	do soukolí	souboru	a Lipinka	šlapala	jako	dobře	seřízený	stroj.	
A to	včetně	mladé	cimbálové	muziky,	kterou	tvoří	bývalí	členové	
Lipinky.	Není	proto	divu,	že  jsme	se vám	v průběhu	roku	ve Vra-
cově	představili	hned	několikrát.	Na svatého	Martina,	na Vánoce,	
na Velikonoce	apod.

Na jaře	jsme	pak	odstartovali	naše	miniturné	vystoupením	u sv.	
Urbana	 „na  zabijáku“.	 Když	 jsme	 viděli,	 že  jsou	děti	 naprosto	při-
pravené,	rozhodli	jsme	se vyrazit	do světa.	Dětské	vnímání	světa	je	
trochu	 jiné	než	u dospělých,	 takže	bohatě	stačilo	vyrazit	za hrani-
ce	města.	Začátkem	léta	jsme	zavítali	na folklorní	festival	v Přero-
vě.	Pro	některé	děti	to	bylo	vůbec	poprvé,	kdy	vyrazili	na výlet	bez	
doprovodu	rodičů	(nebo	i s doprovodem,	ale	taky	s celým	autobu-
sem	kamarádů).	Atmosféra	na takovém	festivalu	je	vždy	příjemná,	
a tak	 jsme	si	kromě	zkušeností	ze zájezdu	přivezli	 i spoustu	zážit-
ků.	Někteří	vzpomínali	na dětské	hřiště	v blízkosti	pódia,	 jiní	zase	
na slimáky	 lemovanou	cestu	parkem.	Na nezapomenutelnou	prů-

trž	mračen,	která	nás	překvapila	přímo	na pódiu,	jsme	vzpomínali	
všichni.	Když	jsme	pak	měli	vystoupit	na Slováckém	roku	v Kyjově,	
byl	už	soubor	zkušený,	sehraný	a stabilní.	Oba	víkendové	dny	jsme	
si	tak	mohli	doslova	užít	na prknech	před	radnicí,	kde	jsme	propotili	
nejednu	košili,	nejednu	jupku	a protančili	nejedny	boty.	Díky	tomu	
jsme	zjistili,	jak	skvělý	a nadějný	kolektiv	se nám	sešel.	

Protože	dobrý	kolektiv	utužují	především	společné	zážitky,	vyra-
zili	jsme	společně	i do Pohádkového	lesa,	který	pořádal	DDM	–	jako	
velká	skupina	malých	šmoulíků.	A vůbec	se nebojíme	ani	vystoupe-
ní	na Bzeneckém	vinobraní.	To	je	také	důvod,	proč	jsme	první	nábo-
rovou	 zkoušku	 do  Lipinky	 posunuli	 až  na  21.	 září.	 Brány	 souboru	
se pak	otevřou	pro	všechny	talentované	zpěváky,	zpěvačky,	taneční-
ky	i tanečnice	všech	věkových	kategorií.	Ať	už	je	dětem	5,	7	nebo	tře-
ba	14,	nikdy	není	moc	brzy,	ani	moc	pozdě	přijít	za námi	a seznámit	
se s folklorem.	Pokud	jste	termín	nestihli,	nevěšejte	hlavu.	Připojit	
se k nám	můžete	kdykoliv.	I na letošní	rok	máme	totiž	spoustu	plánů	
a přislíbených	vystoupení	i za branami	města	Vracova.	

Kristýna Tománková



22

V R A C O V S K Ý  z p r a v o d a j

Rušné léto souboru Marýnka
Pro	 členy	 souboru	 Marýnka	 Vracov	 bylo	 období	 od  července	

do září	skutečně	plné	zpěvu	a tance.	Navíc	se jednalo	o akce	skutečně	
prestižního	charakteru.	 Jako	každoročně	 jsme	se zúčastnili	 jedno-
denního	festivalu	Mlýnské	kolo	na Artmlýně	v Bohuslavicích	u Kyjo-
va	spolu	s mužskými	sbory	ze Sobůlek,	Bukovan,	smíšeným	sborem	
z Kostelce	a zahraničními	hosty	z Chorvatska.	Ani	se  to	nezdá,	ale	
letošní	rok	jsme	absolvovali	toto	krásné	setkání	už	po sedmnácté.	

Následoval	 nejvýznamnější	 festival	 Slovácký	 rok	 v  Kyjově,	 kde	
jsme	byli	součástí	hlavního	zvykoslovného	pořadu	Kyjovsko	Josefa	
Klvani.	Tentokrát	jsme	Vracov	reprezentovali	s pásmem	koseckých	
písní	a  tanců.	Kromě	účasti	v krojovaném	průvodu	nás	čekalo	 ješ-
tě	vystoupení	v pořadu	Písně	psané	na  rukávce,	který	byl	věnován	
letošním	sedmdesátinám	Pavla	Petržely.	Náš	mužský	sbor	s buko-
vanským	a ostatními	 sbory	uzavíral	 festival	už	 tradičně	při	 kácení	
máje	na kyjovském	náměstí.	

Protože	 se  náš	 soubor	 už	 léta	 věnuje	 zvykosloví,	 byli	 jsme	 už	
po několikáté	požádáni	o provedení	Zarážání	hory	v areálu	vinných	
búd	v sousedním	Vlkoši.	Vlkošské	búdy	se vlastně	staly	v posledních	
letech	naší	druhou	domácí	scénou,	neboť	i muzika	Marýnky	zde	má	
za sebou	mnoho	večerních	akcí	a má	krásný	vztah	k místnímu	pub-
liku	a vinařům.	

Další	 akcí	 byly	 vracovské	 dožínky,	 tentokrát	 spojené	 se  Zará-
žáním	hory	v Barákách	a otevřenými	sklepy.	Zdařilá	akce,	při	níž	si	
mohli	návštěvníci	vybrat	mezi	konzumací	vín	a dobrot,	ale	také	zvo-
lit	mezi	zábavou	s dechovkou	nebo	cimbálovou	muzikou.	Kdo	ví,	jak	
dlouho	bychom	vydrželi,	kdyby	nás	nezahnal	déšť	kolem	jedenácté	
hodiny	před	půlnocí.

Přátelé	 z  Bukovan	 nás	 požádali,	 abychom	 2.	 září	 s  hudeckou	
muzikou,	 tancem	a mužským	 sborem	provedli	 spolu	 s  bukovan-
skými	 zpěváky	 pořad	 Zpívání	 u  Sv.	 Urbana	 k  výročí	 instalování	
sochy	patrona	vinařů	u močidla	na kraji	vinohradů.	Malebné	pro-
středí,	 krásné	 počasí,	 uvolněná	 a  přátelská	 atmosféra	 –	 co	 víc	 si	
může	člověk	přát.

Aby	nebylo	zvykoslovných	akcí	dost,	požádalo	nás	město	Bzenec	
o  zahájení	 Bzeneckého	 krojovaného	 vinobraní	 rituálem	 Otevření	
hory.	Bzenec	praskal	 ve  švech,	protože	město	pro	návštěvníky	při-
pravilo	 skutečně	 velkolepé	 představení	 s  krojovaným	 průvodem,	
celým	 zázemím,	 ukázkami	 místních	 vinařství,	 spoustou	 stánků	
a rozličných	rozptýlení	pro	děti	i dospělé.	
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No	a aby	mužský	sbor	využil	formu	z celého	léta,	ještě	zazpí-
val	 vracovskému	publiku	 při	 farním	odpoledni	 v  neděli	 17.	 září	
na farském	dvoře.

Teď	už	přišel	čas	nástupu	studentů	do škol,	a to	je	období	přípra-
vy	na hody.	Po nich	přijdou	na řadu	programy	zimní	sezóny,	na které	
vás	členové	souboru	Marýnka	srdečně	zvou	a o nichž	vás	budeme	
včas	informovat	a budeme	se těšit	na vaši	účast,	abychom	si	s vámi	
mohli	společně	zazpívat.

Pavel Petržela 

ZÁKLADNÍ ORGANIZACE ČESKÉHO SVAZU VČELAŘŮ
JOHANN GREGOR MENDEL – OBJEVITEL ZÁKONŮ  
DĚDIČNOSTI, OPAT I CHOVATEL VČEL.

Mnich	a později	opat	augustiniánského	kláštera	na Starém	Brně	
je	jako	zakladatel	genetiky	znám	ve vědeckých	kruzích	celého	světa.	
Avšak	už	méně	se o něm	mluví	 jako	o  chovateli	 včel.	 Johann	Gre-
gor	 Mendel,	 současník	 Darwina,	 prováděl	 své	 první	 experimenty	
křížením	hrachu.	Už	v roce	1854	připravoval	v této	oblasti	rozsáhlý	
výzkumný	program	a svůj	výzkum	obhajoval	ve Vídni.	Při	zkoušce	
se dostal	do sporu	s profesorem	botaniky	Fenzlem	a zkoušku	neslo-
žil.	Darwinova	teorie	vývoje	života	byla	přítomnými	biology	přijata	
s  nadšením,	 avšak	 poznatkům,	 které	Mendel	 v  oblasti	 dědičnosti	
získal	 a  přednesl,	 nebyla	 věnována	 pozornost,	 nebyly	 pochopeny.	
Mendel	 samozřejmě	 znal	 Darwinovu	 evoluční	 teorii	 vývoje,	 svou	
prací	chtěl	přispět	k objasnění	vývoje	a dědičnosti	organismu.	Nic-
méně	tento	neúspěch	ho	neodradil	od další	výzkumné	práce.	Naro-
dil	se 20.	července	1822	v Hynčicích	u Nového	Jičína.	Obecnou	školu	
navštěvoval	 v  rodném	městečku,	 kde	ho	 jeho	 otec	Anton	Mendel	
spolu	s místním	učitelem	Thomasem	Makyttou	seznámili	se základy	
pěstování	ovocných	stromů,	zeleniny,	květin,	ale	i se zásadami	chovu	
včel.	Byl	to	nadaný	hoch.	S úspěchem	navštěvoval	pianistickou	školu	
v Lipníku	nad	Bečvou	s vynikajícími	studijními	výsledky.	Po základní	
škole	nastoupil	na gymnázium	v Opavě.	Jeho	otec,	veterán	z napo-
leonských	válek,	utrpěl	zranění	při	 robotě	v  lese,	a tak	Johanna	už	
nemohl	 ve  studiích	 finančně	 podporovat.	Mendel	 přerušil	 na  půl	
roku	 studium	gymnázia	 a  začal	 si	 vydělávat	 doučováním	poté,	 co	

absolvoval	kurz	pro	soukromé	učitele.	Po půl	roce	pak	gymnázium	
ukončil	s vynikajícím	prospěchem.	Ve studiu	pokračoval	na univer-
zitě	 v  Olomouci	 na  filosofickém	 ústavu.	 Opět	 měl	 velké	 finanční	
potíže,	 které	 se  tentokrát	 snažila	 vyřešit	 sestra	 zřeknutím	 se  části	
svého	 věna.	 To	 nestačilo,	 a  tak	 Johann	 svízelnou	 finanční	 situaci	
řešil	se svým	profesorem	Fridrichem	Franzem,	který	mu	navrhl,	aby	
vstoupil	do augustiniánského	kláštera	v Brně,	kde	i on	sám	určitou	
dobu	pobýval.	Napsal	doporučení	opatu	Františku	Cyrilu	Nappovi	
a Mendel	byl	od roku	1843	přijat.	Po vstupu	do kláštera	přijal	jméno	
Gregor.	Studia	na filozofickém	ústavu	zahájil	v roce	1845	a navště-
voval	přednášky	opata	Nappa	na téma	pěstování	ovoce,	vinohrad-
nictví,	 šlechtění	 rostlin.	 V  srpnu	 roku	 1854	 byl	 vysvěcen	 na  kněze	
a  stal	 se  duchovním	 v  nemocnici	 U  svaté	 Anny	 na  ulici	 Pekařské	
v Brně.	Mladý	kněz	těžce	snášel	utrpení	nemocných,	a tak	ho	opat	
opět	podpořil	 a Mendel	nastoupil	 na univerzitu	 ve Vídni.	Navště-
voval	 přednášky	 zoologie,	 botaniky,	 chemie,	 paleontologie,	 ale	
i matematiky	a fyziky.	Studium	ukončil	a vrátil	se domů,	kde	se stal	
suplujícím	 učitelem	přírodopisu	 a  fyziky	 na  německé	 vyšší	 reálce	
v Brně.	Po smrti	opata	Nappa	v roce	1868	byl	zvolen	opatem	kláštera	
a svou	pozornost	věnoval	šlechtění	květin,	ovoce,	zeleniny.	Na svých	
přednáškách	 seznamoval	 přítomné	 se  svou	 teorií	 dědičnosti.	 Brzy	
se dostavily	šlechtitelské	výsledky	i s novými	druhy	ovoce,	zeleniny	
a květin.	Na klášterní	zahradě	choval	také	včely.	Aktivně	se zapojil	
do včelařského	spolku	a později	byl	zvolen	do funkce	vicepreziden-
ta	 přírodovědeckého	 spolku	 v  Brně	 a  stal	 se  členem	 Včelařského	
spolku	moravského	 (1873).	Na  zahradě	 augustiniánského	 kláštera	
nechal	postavit	včelín	pro	50	včelstev	a začal	zde	intenzivně	včelařit	
se  starostou	 spolku	 Františkem	Živanským.	 Základy	 včelaření	mu	
předal	jeho	otec	Anton,	který	měl	v Hynčicích	svůj	včelín.	V zahra-
dě	opatství	pak	Mendel	našel	ideální	podmínky	pro	svou	obrovskou	
zálibu.	V roce	1854	vznikla	v Brně	Včelařská	sekce	moravskoslezské	
společnosti	 pro	 zvelebení	 orby,	 přírodoznalectví	 a  vlastivědy.	 Tato	
instituce	 přerostla	 v  letech	 1868-1869	 ve  Včelařský	 spolek	morav-
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až do  roku	 1878.	To	byl	 již	 10	 let	
opatem	 a  neměl	 na  své	 záliby	
tolik	 času.	 V  témže	 roce	 se  stal	
čestným	 členem	 včelařského	
spolku.	V roce	1872	mu	císař	Fran-
tišek	 Josef	udělil	Komturský	kříž	
za  zásluhy	 v  církevních	 a  veřej-
ných	 funkcích.	 K  vysoké	 funkci	
opata	 augustiniánského	 kláš-
tera,	 v  níž	 se  stal	Mendel	 v  teh-
dejším	 císařství	 rakousko-uher-
ském	 významnou	 a  váženou	
osobností	 Brna	 a  Moravy,	 totiž	
postupně	 přibíral	 další	 funkce.	
Bohužel	na úkor	pokusné	činnosti,	kterou	stále	více	a více	zanedbá-
val.	Posledních	10	let	svého	života	spotřeboval	hodně	času	a ener-
gie	na spory	s rakouskou	vládou.	Schválením	nového	zákona	z roku	
1874	se ukládalo	klášterům	zvýšení	příspěvku	do náboženského	fon-
du	a začal	spor,	který	trval	až do  jeho	smrti.	Neustálé	dohadování	
s rakouskou	vládou	ohledně	neoprávněně	zvýšené	daně	z klášterní-
ho	majetku	opata	Mendela	vyčerpalo	natolik,	že v roce	1883	vážně	
onemocněl,	nachladil	se,	dostal	zánět	ledvin	a 6.	ledna	1884	v kláš-
teře	zemřel.	Pohřeb	se uskutečnil	9.	ledna	1884	a jeho	ostatky	jsou	
uloženy	na Ústředním	hřbitově	v Brně	v hrobce	augustiniánů.

Foto a text:se svolením Augustiniánského opatství a farnosti při bazilice 
Nanebevzetí Panny Marie na Starém Brně.

Josef Brodecký, místopředseda ZO ČSV Vracov

ský.	Jeho	předsedou	byl	František	Živanský,	který	v roce	1870	uvedl	
do spolku	také	uznávaného	odborníka	a chovatele	Mendela.	V roce	
1871	se stal	prvním	náměstkem	starosty	včelařského	spolku,	byl	také	
velmi	aktivním	členem,	který	bohatě	přispíval	na provoz	a fungová-
ní	spolku,	jako	jeden	z mála	platil	poplatek	20	zlatých.	V roce	1871	
si	nechal	podle	vlastních	návrhů	postavit	v zahradě	opatství	včelín	
s malou	pracovnou.	Stavba	koncipovaná	pro	15	včelích	úlů	se zacho-
vala	dodnes.	V období	nejaktivnější	Mendelovy	včelařské	 činnosti	
zde	měl	na 50	včelstev.	O Mendelově	včelaření	víme	jen	díky	krát-
kým	sdělením	v časopise	Včela	brněnská.	Dočteme	se v nich	o jeho	
trpké	 zkušenosti	 s  nebezpečnou	 nákazou	 včel	 –	 hnilobou	 plodu.	
Mendel	musel	zničit	veškerá	svá	včelstva	a doporučil	všem	včelařům	
udělat	to	samé.	Zkoušel	různé	způsoby	zimování	včelstev	a tyto	způ-

soby	 popsal,	 pracoval	 na  zjed-
nodušení	včelího	úlu	a zlepšení	
manipulace	 v  něm.	 Pokoušel	
se i o kontrolované	křížení	včel	
se snahou	získat	lepší	vlastnos-
ti	včelstev	(například	větší	pro-
dukce	 medu).	 Bohužel	 se  mu	
tato	 křížení	 nepovedla,	 jelikož	
tehdy	 ještě	 nebyl	 známý	 přes-
ný	 způsob	 reprodukce	 včel.	
Podobně	 jako	 ve  všech	 ostat-
ních	 oblastech	 svých	 zájmů	
se  snažil	 nalézat	 nová	 řešení,	
která	 by	 posunula	 včelařský	
obor	 kupředu.	 Aktivně	 včelařil	

HASIČI – pro někoho jen slovo, ale pro více než 60 dětí z Vracova  
je to mnohem víc.

Jsou	to	kamarádi,	zážitky	a rodina.	Tyto	děti	různě	dlouho	navště-
vují	kroužek	Mladých	hasičů,	který	je	určen	pro	děti	od 4	let	věku.

Kroužek	 dělí	 děti	 do  tří	 věkových	 kategorií	 –	 přípravka	 4-6	 let,	
mladší	žáci	6-11	a starší	žáci	11-15	let.

V hasičích	se děti	věnují	nejenom	sportovní	činnosti,	ale	v rám-
ci	Závodu	požární	všestrannosti	a brannosti	 se učí	 také	obratnosti	
a  teoretickým	 znalostem.	Učí	 se  co	 a  čím	hasit,	 geografii,	 zdravo-
vědě,	obecným	znalostem	i uzlům.	V rámci	sportovní	činnosti	děti	
převážně	přes	zimu	trénují	a od jara	do léta	jezdí	na závody.	Vyhod-
nocují	se jednotlivé	závody	i celoroční	výsledky.	

Nejvíce	závodů	zahrnuje	Velká	cena	okresu	Hodonín	složená	z 11	
závodů,	které	jsou	týmové.	V loňském	roce	se tým	přípravky	umís-
til	 v  závodu	na  1.	místě	a  týmy	mladších	a  starších	 žáků	 si	 odnáší	
pomyslnou	bramborovou	medaili.	Na téměř	všech	závodech	a také	
nejdůležitější	disciplínou	je	požární	útok,	při	kterém	mají	děti	za cíl	
spojit	hadice,	nabrat	vodu	do stroje	a proudem	vody	shodit	dva	ter-
če.	U dětí	je	to	zřejmě	nejoblíbenější	disciplína,	u které	se zpravidla	
na tréninku	stihnou	i vyblbnout.

Soutěže	mladých	hasičů	zahrnují	 také	 individuální	 závody,	kde	
soutěží	každé	dítě	samo	za sebe.	Jedná	se o soutěž	v běhu	na 60 m	
a  100 m	 s  překážkami.	 V  loňském	 roce	 byli	 místní	 hasiči	 úspěš-
ní	 a  v  individuálních	 závodech	 postoupili	 Filip	Wolf,	 Radim	 Pres	
a  Sabina	Holková	 do  krajského	 kola.	 Sabina	Holková	 po  úspěchu	
v  krajském	 kole,	 které	 vyhrála,	 postoupila	 do  kola	 republikové-
ho	do Domažlic.	Na mistrovství	České	republiky	soutěžila	ve dvou	
disciplínách	v běhu	na 100 m	s překážkami	a v běhu	na 100 m	s pře-
nosným	hasicím	přístrojem	(PHP).	V běhu	na 100 m	s překážkami	
se umístila	na 6.	místě	a v běhu	na 100m	s PHP	se stala	vicemistryní	
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České	republiky.	Celkově	se na mistrovství	České	republiky	v kategorii	mladší	dorostenky	
umístila	na 4.	místě.

Další	oblíbený	individuální	závod	je	závod	TFA,	který	běhají	až děti	starší	10	let,	protože	
je	to	fyzický	náročný	závod,	ve kterém	si	mohou	děti	vyzkoušet,	jak	jsou	zdatné.

Mladí	hasiči	však	nejsou	jen	o soutěžení	a trénovaní,	ale	také	o zážitcích.	V rámci	kroužku	
mají	děti	možnost	přespat	na zbrojnici,	zúčastnit	se hasičského	soustředění,	 jet	na tábor	
nebo	vyrazit	na společný	výlet.

Mladí	hasiči	se na podzim	a na jaře	schází	na stadionu	a v zimě	v hale.	Trénink	probíhá	
1-2	týdně,	podle	věkové	kategorie	a ročního	období.	Pravidelné	tréninky	jsou	každé	úterý	–	
přípravka	od 16	hod.	a ostatní	od 17	hod.	Kroužek	přijímá	nové	členy	po celý	rok,	mimo	léto,	
kdy	mají	děti	i vedoucí	volno.	

Pokud	má	vaše	dítě	 zájem	vstoupit	do kroužku	a  stát	 se hasičem,	můžete	kontak-
tovat	vedoucí,	kteří	vám	rádi	poskytnou	bližší	informace	o místě	a čase	tréninku.	Rádi	
nové	děti	uvítáme.
Kontakty: 
přípravka (r. 2019 – r. 2018) Gabriela Wolfová 735 055 239
mladší a starší žáci (r. 2017 a starší) Darja Plášková 777 552 311, 
Michal Plášek 777 962 643 
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Od  vydání	 posledního	
čísla	 zpravodaje	 do  data	
30.	9.	 2023	byl	 klub	 seni-
orů	 města	 Vracova	 opět	
aktivní.	

V  měsíci	 červenci	 jsme	 se  byli	 zotavit	
v  termálních	 lázních	 Poľný	 Kesov.	 Vra-
covští	 senioři	 mohli	 navštívit	 „Annenský	
podvečer“,	 který	 byl	 mimochodem	 skvě-
lý.	 Poslední	 srpnový	 den	 jsme	 uspořádali	
setkání	všech	generací	při	opékání	špekáč-
ků.	 Připravili	 jsme	 setkání	 jubilantů	 (půl-
kulaté	a kulaté	výročí)	v malém	sále	MKK	
ve Vracově.	Dne	29.	9.	2023	jsme	navštívili	
podzimní	výstavu	„Floria	Kroměříž“.	

To	 bylo	 jen	malé	 shrnutí	 pro	 ty,	 kteří	
se nemohli	uskutečněných	akcí	zúčastnit,	
což	je	ovšem	velká	škoda.

Dnes	 bych	 se  chtěl	 především	 zmínit	
o projektu	„KIWANIS“.

Kiwanis	panenka	je	bílá	látková	panen-
ka.	 Jejím	 úkolem	 je	 pomáhat	 hospitali-
zovaným	 dětem,	 usnadnit	 jim	 nelehkou	
situaci	 v  nemocnici	 a  dobu	 strávenou	
mimo	domov	bez	jejich	blízkých	a kama-
rádů.	Kiwanis	panenka	děti	provází	k ope-
račnímu	sálu,	rehabilituje	s nimi,	je	s nimi	

v  nemocniční	 posteli	 i  ve  chvílích,	 kdy	
jsou	samy	a mají	strach.	Používá	se i jako	
terapeutická	 a  diagnostická	 pomůcka.	
Na výrobě	Kiwanis	panenky	spolupracuje	
mnoho	dobrovolníků	z  řad	 seniorů,	 kteří	
již	nemají	mnoho	možností,	jak	být	těmto	
dětem	prospěšní.

Dne	 27.	 8.	 2023	 proběhlo	 v  Praze	
v  Pasáži	 českého	 designu	 charitativní	
odpoledne	 s  Kiwanis	 panenkou,	 kterého	
se zúčastnili	i manželé	Glaserovi.

Jsem	velmi	rád,	že i seniorky	z našeho	
klubu	 jsou	 už	 dlouho	 zapojeny	 do  toho-
to	projektu	a  samy	 se podílejí	 na  výrobě	
Kiwanis	panenek	a mohou	dětem	alespoň	
tímto	 způsobem	 pomoci	 překonat	 dobu	
strávenou	v nemocnici.	

Chtěl	bych	 jim	poděkovat	 za  tuto	 čin-
nost.	 Doufám,	 že  se  tomuto	 projektu,	
který	trvá	již	více	jak	20	let,	bude	i nadále	
dařit	a přinese	dětem	ještě	hodně	radosti	
a úsměvů.

Přijďte	mezi	nás	a staňte	se našimi	čle-
ny.	Těšíme	se na vás.	

Za samosprávu klubu seniorů  
František Marčík

Okénko do okolní přírody
PŘÁSTEVNÍK MEDVĚDÍ ARCTIA CAJA

Je	nejznámějším	z našich	krásných	noč-
ních	motýlů	–	přástevníků.	Velikost

dospělého	 motýla	 se  pohybuje	 mezi	
50-70 mm.	 Motýl	 je	 značně	 rozšířen	
od nížin	až po hory.	Vyskytuje	se na křovi-
natých	 stráních,	 okrajích	 lesů,	 v  údolích,	
parcích.	Má	 rád	 slunná,	 teplá	 a  vlhčí	mís-
ta	 s  hojným	 bylinným	 porostem.	 Vyse-
dává	 i  na  zdech	 domů	 a  plotů.	 Nádherné	
zbarvení	 motýla	 vynikne	 až  po  rozevření	
předních	 bílo-hnědých	 mramorovaných	
křídel,	 kdy	 se  objeví	 zadní,	 oranžovočer-
vená	 křídla	 s  modročernými	 skvrnami.	
Tento	 akt	 se  projeví	 zpravidla,	 když	 vycí-
tí	 nebezpečí.	 Dospělý	 motýl	 se  objevuje	

ale	spousta	much	kuklic,	které	se živí	zaku-
klenými	housenkami.

Jindřich Loprais

BOTANICKÁ ZAJÍMAVOST
Na  svých	 fototoulkách	 přírodou	 jsem	

v létě	našel	ve vracovském	lese	kruštík	široli-
stý,	který	patří	mezi	orchideje.	V této	lokalitě	
je	 to	 prvonález	 a  je	 zapsán	 do  knihy	 CHKO	
Bílé	Karpaty. Stejný	druh	byl	naposledy	nale-
zen	cca	před	šedesáti	lety	u Vacenovic.	Od té	
doby	nebyl	evidován.	

Otto Staník 
Kruštík širolistý pravý  (Epipactis helleborine 

subsp. helleborine), poddruh kruštíku širolistého, 
je vytrvalá bylina z rodu kruštík (Epipactis).

NAPSALI JSTE NÁM
Porodní báby aneb porodnictví v časech minulých

Co	svět	světem	stojí,	děti	se rodily	ve všech	
dobách.	 Profese	 porodních	 bab	 je	 zazna-
menána	již	ve Starém	zákoně.	Ve starověku	
jsou	vysledovány	doklady	o pomocnicích	při	
porodu	 už	 u  nejstarších	 civilizací.	 Jednalo	
se  výhradně	 o  povolání	 ženské,	 lékaři	 svou	

činnost	 omezovali	 pouze	na porody	 s  kom-
plikacemi.	Jedinou	pomocnicí	ženě	při	poro-
du	 tedy	 zůstávala	 porodní	 bába.	 Tyto	 ženy	
zpravidla	 předávaly	 zkušenosti	 své	 nástup-
kyni.	Významným	milníkem	v rozvoji	porod-
nické	 péče	 na  našem	 území	 bylo	 období	

tereziánských	reforem.	Jednou	ze zásadních	
změn	bylo	nařízení,	které	ukládalo	univerzit-
nímu	 profesorovi	 anatomie,	 aby	 přednášel	
porodnictví	 nejen	 studentům	 z  řad	 budou-
cích	mediků	 a	 chirurgů,	 ale	 také	 porodním	
bábám.	 Venkovské	 báby	 začaly	 být	 vzdělá-

od  června	 do  srpna	 a  není	 u  nás	 žádnou	
vzácností,	ale	málo	kdy	se uvidí.	Spíše	uvi-
díme	jeho	černohnědé	až rezavě	zbarvené,	
chlupaté	 housenky,	 jak	 hledají	 úkryt	 před	
zimováním	nebo	kuklením.	Housenky	pře-
zimují	a na jaře	opět	hledají	potravu	a pak	
se  zapřádají	 v  nadzemních	 částech	 rostlin	
v  zámotcích	 z  jemných	 vláken.	 Housenky	
nejsou	ve stravě	vybíravé,	žerou	různé	list-
naté	keře	jako	maliník,	brusinky,	pámelník,	
ale	také	obyčejnou	pampelišku.

Samičky	 sice	 kladou	 velkou	 spoustu	
vajíček,	ale	velké	množství	housenek	bývá	
napadeno	dvoukřídlými	mouchami	-	kukli-
cemi,	které	nakladou	vajíčka	na housenky,	
které	se zakuklí,	ale	pak	se nevylíhne	motýl,	
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vány	alespoň	v	teoretické	rovině	a musely	být	přezkoušeny	krajským	
ranhojičem.	Roku	1753	vydala	císařovna	Marie	Terezie	Generální	řád	
pro	 Království	 české,	 který	 upravoval	 i  tzv.	 babictví.	 Napříště	 byly	
porodní	báby	přísně	zkoušené	zemskou	komisí	a těm,	které	zkouš-
ku	úspěšně	složily,	bylo	dovoleno	nosit	označení	v podobě	odznaku.	
Přibližně	z té	doby	také	pochází	nařízení	o zapsání	porodní	báby	při	
narození	dítěte	do	příslušné	matriky.	Zde	bylo	poznamenáno	u jmé-
na	porodní	báby,	že to	byla	bába	zkoušená.	V nouzi,	kdy	bylo	nebez-
pečí,	že narozené	dítě	nepřežije,	mohla	porodní	bába	dítě	i pokřtít.	
Porodní	 báby	 neasistovaly	 pouze	 u  porodu	 samého,	 ale	měly	 pod	
kontrolou	 budoucí	maminku	 i  v  době	 těhotenství	 a  následně	 pak	
chodily	ošetřovat	 jak	maminku,	 tak	 i narozené	dítě.	Za	 tyto	služby	
se platilo,	ale	pokud	maminka	nebo	rodina	neměla	peníze	na zapla-
cení,	a  to	se	stávalo	velmi	často,	 tuto	službu	poskytovala	za stravu.	
Že  své	 zkušenosti	 tyto	 ženy	 předávaly	 své	 nástupkyni,	 dokládá	
i ve Vracově	linie	rodu	porodní	báby	Anny	Rusňákové	roz.	Kudláčové.	
První	porody	vedla	od roku	1801.	Její	dcera	Anna	provdaná	Snášelo-
vá	pokračovala	v porodnictví	od r.	1835	až do roku	1874.	Souběžně	už	
dělala	porodní	bábu	i její	dcera	Kateřina	provd.	Procházková.	Pak	ji	
následovala	 její	 vnučka	Rosina	Procházková	nar.	 1869.	 Tato	 rodová	
linie	vedla	porody	plných	94	let.	Je	také	možné,	že kdyby	se jména	
porodních	bab	uváděla	v matrikách	dříve,	bylo	by	to	 i déle.	Také	je	
zajímavé,	 že  všechna	 tato	 jména	 jsou	 spojena	 s domovním	číslem	
279	ve Vlkošské	ulici.	Další	jména,	která	se uvádí	v matrikách,	jsou:	
Terezie	 Sukopová,	 Barbora	 Janovská,	 Anna	 Varadinková,	 Mariana	
Mívaltová,	 Veronika	 Štěpánová,	 Marie	 Gasnárková,	 Anna	 Ingrová,	
Marie	 Stupková,	 Marie	 Sečková,	 Karolína	 Lopraisová,	 Háta	 Svitál-
ková,	Karolína	 Išová,	 Františka	 Lopraisová,	Marie	Žáková,	 Františka	
Goliášová.	Na Soboňkách	to	byly	převážně	porodní	báby	z Rohatce.	
Dle	 pamětníků	 to	 pak	 byla	 ve  Vracově	 Cecílie	 Paulenková	 a  Fran-

tiška	Kudláčová	 provd.	 za  Josefa	 Pašku,	 č.	 p.  748.	 Když	 její	manžel	
v roce	1914	padl	v první	světové	válce,	zůstala	se svými	čtyřmi	dětmi	
sama.	 Pomocnou	 ruku	 jí	 podal	 její	 bratr	 MUDr.  František	 Kudláč,	
chirurg	a  zakladatel	uherskohradišťské	nemocnice.	Zprostředkoval	
jí	na lékařské	fakultě	v Brně	jeden	semestr	odborného	vzdělání	pro	
porodní	báby.	Porody	pak	vedla	až do padesátých	let	minulého	sto-
letí.	Pokud	maminka	chtěla	v minulém	století	rodit	v porodnici,	nej-
bližší	Vracovu	byla	porodnice	v Uherském	Hradišti	a od padesátých	
let	v Kyjově.	Domácích	porodů	tedy	ubývalo,	a tak	postupně	zanikla	
i profese	porodních	bab.	O narozené	děti	po propuštění	z nemocnice	
se starala	zdravotní	sestra.	Chodila	do domácností	děti	koupat	a pro-
váděla	nezbytná	zdravotní	ošetření.	 I maminkám	byla	nápomocna	
odbornými	radami.	V této	profesi	vynikla	Marie	Musilová	z č.	p. 212	
(její	otec	Jan	Paška	byl	po své	mamince	Rosině	Kudláčové	bratrancem	
dr. Františka	Kudláče	a jeho	sestry	–	porodní	báby	Františky	Paškové	
později	Fridrichové).	Marie	Musilová	nejdříve	působila	jako	zdravot-
ní	sestra	na porodním	oddělení	v uherskohradišťské	nemocnici,	poz-
ději	pak	v Kyjově.	Zde	byla	její	pracovní	náplní	péče	o děti	i maminky	
po propuštění	z nemocnice.	Za svou	odbornost	a obětavost	byla	také	
několikrát	vedením	nemocnice	oceněna.	Účastnila	se i křtů	v koste-
le	a vítání	dětí	do života.	Jako	zdravotní	sestra	asistovala	i v ordinaci	
odborného	 lékaře	při	zdravotních	kontrolách	budoucích	maminek.	
Její	péče	se nevztahovala	pouze	na Vracov,	ale	měla	v péči	maminky	
a		děti	ve vedlejších	obcích.	Tam	jezdívala	zpravidla	na kole,	pozdě-
ji	pak	na mopedu	a za	špatného	počasí	autobusem.	Mívala	i služby	
v  nemocnici	 v  Kyjově.	 Po  odchodu	do důchodu	pokračovala	 v  péči	
o novorozence	zdravotní	sestra	Jiřina	Horáčková	a po ní	Marie	Gas-
nárková.	Nyní	mají	v péči	narozené	děti	a maminky	odborní	lékaři.	
Porody	si	musely	maminky	odstonat	v každé	době,	jenom	podmínky,	
za kterých	se děti	rodí,	jsou	nesrovnatelné	s minulostí.

 Anna Kaiserová

Marie Musilová (č.p. 212) 

Vítání dětí do života, zleva: Helena Raiskupová, Jiřina Horáčková, Marie Musilová

Háta Svitálková (č.p. 267)

Vracovský PANSKÝ DVŮR a vracovská TVRZ 
Pokud	 máte	 doma	 „Dějiny	 města	 Vracova“	 od  Rudolfa	 Hurta,	

určitě	 máte	 povědomí	 o  vracovském	 panském	 dvoře.	 Rozkládal	
se  mezi	 nynějšími	 ulicemi	 Sokolskou,	 Jiráskovou	 a  Komenského	
až po nynější	umístění	kříže	u č.	680.	Zabíral	ale	i prostory,	kde	nyní	
stojí	Masarykova	základní	škola	a pozemky	za ní.	

Jak	tedy	mnozí	z knihy	víte,	první	zmínky	o Vracově	 jsou	z roku	
1201.	Na tu	dobu	to	byla	docela	velká	ves,	proto	královna	Konstan-
cie	Uherská,	manželka	Přemysla	Otakara	I.	naznala,	že si	obec	Vra-
cov	zaslouží	nový	kostel,	který	tu	nechala	v roce	1231	postavit.	K té	
době	se datuje	 i  zřízení	hlavní	prostranné	ulice	s humny	za domy.	
Svůj	vztah	k tomuto	kraji	královna	přenesla	i na svého	vnuka	Přemy-
sla	Otakara	II.,	který	v roce	1264	povýšil	Vracov	na krajské	středisko	

se všemi	právy	a krajské	úředníky	přesídlil	z Břeclavi	na vracovskou	
tvrz,	kterou	vystavěli	již	dříve	tehdejší	majitelé	Vracova.	Vracov	tím	
získal	i výsadu,	kdy	mohl	poskytovat	řemesla	pro	okolní	obce.	Bylo	
tu	i sídlo	krajského	soudu,	který	vyřizoval	 i sporné	případy	šlechty.	
Vracovskou	 tvrz	navštívil	 dokonce	osobně	 i  král	Přemysl	Otakar	 II.	
a vydal	zde	27.	srpna	1268	královský	glejt	na ochranu	benediktínské-
ho	 kláštera	 v  dolnorakouském	Melku.	 Tato	 vzácná,	 ručně	 latinsky	
psaná	listina	i s královskou	pečetí	je	uložena	v archivu	našeho	města.

Tvrz	 se  nacházela	 u  Sokolské	 ulice	 za  dnešní	 sokolovnou	
a Domem	dětí	a mládeže.	Její	pozůstatky	byly	nalezeny	v roce	2015	
při	opravách	chodníků.	Přivolaní	archeologové	Masarykova	muzea	
v Hodoníně	pořídili	 fotografie	a vše	zdokumentovali	před	opětov-
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ným	zahrnutím.	Takto	komentoval	nález	vedoucí	archeolog	Jaromír	
Šmerda:	„Vracovská	tvrz	sloužila	jako	sídlo	vládců,	vlastníků	starého	
Vracova.	Domníváme	se však,	že ve druhé	polovině	třináctého	stole-
tí	se mohlo	jednat	o krajské	správní	středisko	celé	východní	Mora-

vy,	 takzvané	 břeclavské	
provincie.	 Šlo	 o  nejslav-
nější	 období	 vracovských	
dějin".	 Tvrz	 byla	 dřevěná	
jako	 většina	 tehdejších	
staveb,	 a  tak	 z  důvodu	
častých	 útoků	 nájezdních	
kmenů	 z  jihu	 a  východu,	
nechal	později	král	Václav	
II.	 pro	 bezpečnost	 kraj-
ských	 úředníků	 vystavět	

ve Bzenci	na kopci	zděný	hrad.	Tam	se kolem	roku	1302	krajský	úřad	
přestěhoval.	Vracovu	však	privilegia	městečka	nadále	zůstaly.

Přesun	krajské	správy	a vznik	bzeneckého	hradu	zapříčinil	 také	
změnu	v užívání	vracovského	dvora,	který	byl	předtím	součástí	hos-
podářství	majitelů	 tvrze.	Podobně	 jako	dvůr	ve Vlkoši	a Vacenovi-
cích	i vracovský	dvůr	v té	době	náležel	pod	bzenecké	panství,	které	
se tak	stává	nanejvýš	výnosným	zeměpanským	zbožím.	Vzhledem	
ke  svému	 rozsahu	 se  vracovský	 dvůr	mohl	 stát	 lénem	 urozeným,	
které	se propůjčovalo	jen	šlechticům,	povinným	vojenskou	službou	
na koni	s několika	jízdními	ozbrojenými	služebníky.	

Po  smrti	 Václava	 IV.	 roku	 1419	 však	 vypukly	 husitské	 války,	 jež	
se  staly	Bzenci	 osudné.	Bzenec	 trpěl	 velmi	 jako	 celá	 jižní	Morava.	
Zikmunda,	 bratra	Václava,	 nechtěli	 Češi	 uznat	 za  krále,	 poněvadž	
mu	kladli	za vinu	upálení	mistra	Jana	Husa.	Trůnu	se domáhal	vál-
kami,	k jejichž	vedení	potřeboval	peněz.	Aby	si	je	opatřil,	zastavoval,	
zadlužoval	a prodával	korunní	statky.	I Bzenec	zastavil	r.	1411	Václa-
vu	z Dubé	a rok	na to,	zastavil	jej	s Buchlovem	a Veselím	bohatému	
uherskému	magnátu	Ctiboru	Vajdovi,	pánu	trenčínské	župy.	Bzenec	
přecházel	potom	z rukou	do rukou	a jeho	majetníci	hleděli	z něj	jen	
co	nejvíce	vytěžiti.	Z doby	husitské	se žel	nedochovaly	téměř	žád-
né	zprávy,	má	se však	za to,	že hrad	bzenecký	rozbořil	sám	Jan	Žižka	
na své	druhé	výpravě	na Moravu	r.	1423.	Tehdy	pustošil	hlavně	stat-
ky	stoupenců	Zikmundových,	k nimž	náležel	i držitel	Bzence	Ctibor	
Vajda.	Archeologové	tak	soudí	podle	toho,	že se na polích	východně	
od hradu	nalézají	šípy,	jimiž	stříleli	z obležení	na obléhatele.

V dobách	pozdějších	se mluví	o bzeneckém	hradu	jen	jako	o zbo-
řeništi.	O jeho	obnovu	neprojevil	nikdo	zájem.	Teprve	až v roce	1703	

tehdejší	majitel	Bzence	hrabě	Erdman	Pruskovský	nechal	na místě	
hradu	vybudovat	barokní	kapli	sv.	Floriána	a sv.	Šebestiána.	Ustupu-
jící	německá	armáda	však	v dubnu	1945	kapli	zcela	zničila.	Nyní	je	
opět	obnovena	a je	pěknou	dominantou	města.

V  roce	 1441	 se  stává	majitelem	Bzence	 Jiřík	z Kravař.	V důsledku	
válečných	pohrom	a nových	správních	poměrů	zanikla	i mýtná	stanice	
ve Vracově,	provozovaná	už	od dob	krajských	úřadů	ve Vracově.	V roce	
1447	je	zapsán	Bzenec	Jiřímu	Kuželovi	ze Žeravic	a v roce	1482	Mikuláši	
Kropáčovi	z Nevědomí,	stoupenci	uherského	krále	Matyáše	Korvína.	

Hospodářský	 rozvrat,	 který	 na Bzenecku	 způsobily	 česko-uher-
ské	války,	pociťovali	všichni	zástavní	držitelé.	Od Bzenecka	odpadly	

Vacenovice,	 Vlkoš,	 později	
i  Těmice.	 Mikuláš	 Kropáč	
se zasadil	o to,	aby	jeho	hos-
podářství	 přestalo	 upadat.	
Rozhodl	 se  pro	 opětovné	
získání	 všeho,	 co	podle	 jeho	
názoru	 mělo	 být	 v  přímé	
držbě	 zástavního	 držitele.	
Skoncoval	 i  s  patronátním	
právem	 brněnské	 kapituly.	
Stejně	 rozhodně	 si	 počí-
nal	 v  úsilí	 o  obilné	 a  vinné	
desátky	 ve  Vracově,	 které	

od počátku	15.	století	drželi	 jako	biskupské	léno	vladykové	z Jikve.	
Kropáčové	se ale	nespokojili	jen	s vinnými	desátky,	a protože	rovina-
tá	poloha	vracovských	polí	k tomu	přímo	vybízela,	rozhodlo	se bze-
necké	panstvo	zřídit	ve Vracově	dvorský	velkopodnik,	který	se v roce	
1518	uvádí	jako	PANSKÝ	DVŮR.

Práce	 na  vracovském	 panství	 vykonávali	 místní	 lidé	 v  rámci	
robotní	povinnosti.	Zvláštností	panské	zemědělské	výroby	ve Vra-
cově	byl	velký	podíl	zelinářství,	hlavně	pěstování	zelí	a jeho	zpraco-
vání	na zelí	kysané,	které	bylo	velmi	vyhledávaným	zbožím	hlavně	
v zimě	a v jarních	měsících.	V této	době	se také	píše	o zavedeném	
chovu	ovcí	na Vracovsku.	

Velkým	počinem	Kropáčů	bylo	i budování	rybníků,	které	bylo	v té	
době	 velmi	 výnosné	
a  stalo	 se  základem	
velkostatkového	hos-
podářského	 podni-
kání.	 Tak	 vybudovali	
v  blízkosti	 popravní-
ho	 místa	 zvaného	
Šibeník	 rybník,	 který	
obdržel	 stejné	 jmé-
no	 (též	 Šibeniční).	
V  jeho	 blízkosti	
na  něj	 navazoval	
Hornomlýnský	 rybník.	Podle	urbáře	z  roku	 1604	byl	 charakteri-
zován	„za místem	popravním“	o kapacitě	70	kop	kaprů,	a s rozsa-
hem	21	jiter.	Jeho	mohutná	hráz	dala	podnět	k označení	plochy	
pozemků	 ležících	 pod	 ním.	 Přispělo	 to	 k  lepší	 obživě	 obyvatel,	
ale	i k lepšímu	klimatu.	

Příchodem	 novokřtěnců	 v  roce	 1547,	 zvaných	 habáni,	 kteří	 si	
ve  Vracově	 zakoupili	 dům,	 nastal	 velký	 rozvoj	 řemesel.	 Projevili	
se  také	 jako	 odborníci	 v  rostlinném	 i  živočišném	odvětví.	 V  letech	
1592	 a  1604	 se  dovídáme,	 že  novokřtěnci	 byli	 v  nájmu	 vracovské-
ho	dvora,	 a  dokonce	 jim	 zde	 bylo	 svěřeno	 vedení	 všech	 výrobních	
odvětví.	 Když	 byli	 novokřtěnci	 z  náboženských	 důvodů	 vyhoštěni	
z naší	oblasti,	ubylo	pracovních	sil.	Někteří	novokřtěnci	přestoupili	
ke katolické	církvi,	protože	tu	měli	už	své	rodiny,	a tak	tu	zůstali.	To	
byla	podmínka.	Velká	část	 jich	ale	odešla.	V dobách	pronásledová-
ní	se někteří	schovávali	v lese	v salaších,	které	sloužily	k chovu	ovcí	
i hovězího	dobytka.	Schovávali	se také	v „Habánském	kopci“,	kde	si	
dokonce	vykopali	doupata.	Podle	pověsti	si	tu	prý	ukryli	i své	poklady.	

Habáni	 byli	 i  výborní	 stavitelé,	 a  tak	 přestavba	 panského	 dvo-
ra	 jistě	souvisela	se zřízením	panské	cihelny	v roce	1660,	v nynější	

Torzo základů vracovské tvrze

 Bzenecká kaple v současnosti

Historický nákres panského dvora z r. 1728

Šibenice u Horního rybníka (18. stol.)
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Cihelné	ulici	a palírny	lihu	na Městečku	č.	204.	Jejich	rukopis	origi-
nálního	zdění	je	dochovaný	i ve sklepě	pod	hřbitovem,	který	využí-
vali	k uskladnění	okopanin	(sklep	zvaný	též	Moskva,	nyní	sklep	č.	45).	

Na bzeneckém	panství	se vystřídalo	mnoho	držitelů,	řada	z nich	
byla	z uherské	šlechty.	Jako	věno	přinesla	Bzenec	koncem	16.	stole-

tí	Barbora	Révayová	svému	druhému	manželovi	Kašparu	Pruskov-
skému	z Pruskova.	Bzenec	se  tak	stal	na dobu	dvou	století	majet-
kem	hornoslezské	rodiny,	která	ovlivnila	historii	nejen	Bzence,	ale	
ve velké	míře	i samotného	Vracova.	Kašpar	Pruskovský	vystihl	velký	
potenciál	 úrodných	 rovin	 na  Vracovsku,	 ale	 také	možnosti	 pastvy	
pro	dobytek.	Aby	se mohl	zaměřit	na polnohospodářské	práce,	roz-
hodl	se požádat	u císaře	Rudolfa	II.	o zproštění	povinností	zastávat	
úřad	v zemské	správě	jako	královský	rada	a též	komorník	a nejvyšší	
štolmistr	arciknížete	Arnošta.	

Intenzivně	se začal	věnovat	 i  rozsáhlému	vracovskému	dvoru,	
kde	 viděl	 velký	 polnohospodářský	 potenciál.	 Ale	 byl	 nedostatek	
pracovních	sil,	a tak	se Kašpar	rozhodl	povolat	do Vracova	němec-
ké	usedlíky	z Horního	Slezska	a Opavska,	kde	měl	také	svá	panství.	
Do Vracova	přibylo	třicet	nových	jmen.	Muselo	se rozšířit	Městeč-
ko	a zřídit	nová	stavení.	Počet	gruntů	vzrostl	ze  108	na 126.	Díky	
přistěhovaným,	 ale	 i  větším	 robotním	 povinnostem,	 se  Kašpa-
rovi	podařilo	 vybudovat	 z  vracovského	panského	dvora	 skutečný	
zemědělský	 velkopodnik,	 který	 se  věnoval	 zelinářství,	 pěstování	
obilnin	a také	chovu	ovcí	a skotu.	Vracovský	dvůr	neměl	v širokém	
v okolí	konkurenci.	Dvůr	Rúdník	patřil	také	k bzeneckému	panství	
a byl	odnoží	vracovského	dvora.

Robotní	povinnosti	vracovských	poddaných	narůstaly,	 jak	ruč-
ní,	tak	i koňským	potahem.	To	bylo	hlavním	zdrojem	vysoké	pro-
duktivity	panského	dvora,	ale	i nespokojenosti	robotníků.	Vraco-
vští	museli	v lese	rubat	palivové	dříví	a dovážet	je	do bzeneckého	
zámku,	ale	také	stavební	dříví	na opravy	a rozšiřování	zámeckých	
budov.	Za neměnnou	pokládala	vrchnost	i desátkovou	povinnost,	
jak	z obilí,	tak	i z vína.	Navýšil	se také	počet	chovaných	ovcí,	které	
museli	poddaní	 stříhat	a  vlnu	prát.	V  té	době	 se  tu	ovce	 chovaly	
podle	nejnovějších	poznatků	a zkušeností	jak	domácích,	tak	i pří-
chozích	lidí	z Valašska.	Rozsáhlé	pastevní	možnosti	si	na Dúbravě	
přímo	vynutily	pastvu	ovcí	na zvlášť	zbudovaných	salaších.	Stádo	
se rozrostlo	na počet	2 200	kusů.	

To	už	bzenecká	vrchnost	naznala,	že potřebuje	odborníka	na chov	
ovcí.	A tak	po vzoru	milotické	vrchnosti,	která	si	ze Světlovska	(Valaš-
sko)	koncem	17.	století	vyžádala	Pavla	Goliáše,	si	do Vracova	vyžáda-

la	 jeho	syna	Jakuba	Goliáše,	rovněž	odborníka	na chov	ovcí.	 Jakub	
Goliáš,	první	toho	jména,	přišel	do Vracova	v roce	1692.	V roce	1700	
se oženil.	Vzal	si	Annu,	asi	z Milotic,	a žili	na čísle	74,	to	 je	na vra-
covském	panském	dvoře.	Tam	se jim	narodilo	šest	dětí,	čtyři	synové	
a dvě	dcery.	 (Informace	pro	rozvětvenou	větev	Goliášů	ve Vracově,	
že jsou	všichni	jedna	rodina.	Spřízněn	je	i „pytlák“	František	Laga	–	
jeho	maminka	pochází	od Henricuse	Goliáše,	syna	Jakuba).	Do Vra-
cova	byli	také	pozváni	ze Švýcarska	odborníci	na výrobu	ovčích	sýrů.

K  vracovskému	 dvoru	 patřil	 také	 Malý	 dvůr	 (zvaný	 Pastouš-
ka,	Bzenecká	č.	265,	nyní	obchod	s oděvy	Schneer).	Zde	se choval	
hlavně	 hovězí	 dobytek	 a  později	 býci	 a  plemenní	 kozli.	 V  jedné	
z budov	zřídila	bzenecká	vrchnost	z kraje	19.	 století	palírnu	 lihu,	
která	 zpracovávala	místní	produkci	brambor.	 Správce	užíval	 titul	
ředitele.	M.	König	zde	působil	od roku	1833	a je	uváděn	ještě	v roce	
1846,	kdy	ve fabrice,	jak	se budově	v té	době	říkalo,	došlo	k explo-
zi,	 při	 níž	 zahynuli	 tři	 dělníci.	 Šlo	 o  lihovar	 vybavený	 již	 parními	
stroji.	Na dvou	kotlech	se vařila	pálenka	a na jednom	se vařil	sirup.	
Továrna	měla	svého	účetního,	bednáře,	mlynáře,	topiče,	strojníka,	
sladovníka	i drába	a vrchního	vařiče.	

Pro	zdejšího	správce	a úředníky	postavila	v 18.	století	bzenec-
ká	 vrchnost	 jednopatrový	 „Zámeček“,	 který	 stával	 v  prostorách	
za  nynější	 traktorovou	 stanicí.	 Posledním	 správcem,	 který	 tu	
působil	plných	třicet	pět	 let,	byl	František	Habrovec,	čestný	občan	
vracovský,	člověk	dobrý	a ušlechtilý.	V červnu	1927	z Vracova	odchá-
zí	 i  se  svojí	 rodinou.	Pastouška	 pak	 sloužila	 pro	 lidi	 nemajetné,	

o  které	 se  neměl	 kdo	
starat	a kteří	neměli	kde	
bydlet,	a to	až do pade-
sátých	 let	 dvacátého	
století.	 To	 už	 bylo	 pod	
dozorem	obce,	ale	dobří	
lidé	jim	tam	nosili	 jídlo	
a starší	oblečení.	

Po první	světové	válce,	
kdy	 bylo	 zrušeno	 vlast-

nictví	šlechty,	také	vracovský	panský	dvůr	měnil	své	majitele.	V roce	
1926	část	budov	panského	dvora	odkoupila	obec	sokolská.	Prostory	
sloužily	hlavně	pro	sportovní	vyžití	mládeže	a vracovských	občanů,	
ale	také	pro	pořádání	plesů	a tanečních	zábav.	Bylo	tu	i kino	a jevi-
ště	pro	divadelní	představení,	šatny	pro	herce	i sportovce.	V prvním	
patře	„severní	věžky“	byla	zřízena	klubovna	a jídelna	s kuchyní	pro	
potřeby	 při	 společenských	 akcích.	 Velmi	 dobově	 a  originálně	 byl	
přestavěn	venkovní	vzhled	sokolovny.	Pod	„jižní	věžkou“	se nalézal	
velký	historický	sklep,	který	 se využíval	až do přestavby	sokolovny	
v roce	1972.	

V  letech	 1941-1945	 byla	 v  části	 dvora	Maradových	 zřízena	 kon-
zervárna	Houškových.	 Byla	 tam	 sušička	 kořenové	 zeleniny	 a  vyrá-
běli	tu	ve velkém	kvašáky.	Zaměstnávali	víc	jak	10	mladých	děvčat	
a dobře	je	platili.	Když	se v roce	1945	přiblížila	fronta	a Němci	obsa-
dili	ve Vracově	měšťanku,	kam	si	nastěhovali	celou	kuchyň,	museli	
Houškovi	konzervárnu	zavřít	a děvčata	musela	jít	vařit	Němcům.

Druhou	část	hospodářských	budov	a pozemků	o rozloze	asi	18	
hektarů	odkoupil	v roce	1926	Petr	Bimka	ze Svatobořic	jako	zbyt-
kový	statek.	Jeho	syn	Josef	Bimka	zde	hospodařil	až do znárodnění	
v padesátých	letech	minulého	století,	stejně	tak	jeho	sestra	Her-
mína,	která	si	vzala	Jana	Maradu.	Jejich	potomci	zde	žijí	dodnes.	
Po  požáru,	 který	 tu	 vypukl	 v  roce	 1954,	 odkoupila	 Jednota	 Sokol	
další	část,	tenkrát	požárem	poničených	budov.	Část	převzalo	a uží-
valo	místní	JZD.	Objekty	byly	přestavěny,	a tak	původní	historické	
stopy	téměř	zmizely.	

Naštěstí	máme	 prameny,	 ze  kterých	můžeme	 poskládat	 obraz	
o  jejich	 minulosti.	 Čerpáme	 nejen	 z  Dějin	 města	 Vracova,	 ale	
máme	také	ještě	žijící	pamětníky.	S Marií	Šestákovou,	která	chodila	

Vracovský panský dvůr – pohled ze západní strany (z místa pozdějšího sokol-
ského dvora pro veřejná vystoupení). Pozn. „Meierhof “ je německé označení pro 

poplužní neboli panský, či vrchnostenský dvůr) 

Přestavba budov panského dvora na Sokolovnu
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V R A C O V S K Ý  z p r a v o d a j

na Pastoušku	za svým	dědečkem	Matějem	Uherkem,	který	dlouhá	léta	na Pastoušce	praco-
val	a Lubomírem	Kolkem	starším,	který	v prostoru	„Malého	dvoru“	bydlel,	jsme	natočili	roz-
hovor.	Jejich	vzpomínky	na Malý	dvůr	–	Pastoušku,	budou	uvedeny	v příštím	čísle	Zpravoda-
je.	K pamětníkům	patří	i Zdeněk	Marada,	a také	jeho	bratranec	Svatopluk	Bimka,	syn	Josefa	
Bimky.	Před	několika	lety,	když	jsem	ho	navštívila,	rád	vzpomínal	na své	dětství	„ve dvoře“.	

Zpracovala Zdeňka Goliášová VIII/2023, 
redakčně upravil RNDr. Petr Kolek

(Zdroje: „Dějiny města Vracova“ dr. Hurt 1969; foto „Meierhof “ – archiv Národního památ-
kového ústavu v  Brně archeo-zpráva - Hodonínský deník, 2. 10. 2015; internetové stránky 
http://www.starybzenec.cz).

Budova panského dvora bez střechy po požáru

Od roku 1913 do roku 2023 působila ve vracovské škole rodina Hlavsova
ANTONÍN HLAVSA 1913 – 1919

Po absolvování	učitelského	ústavu	v Poličce	
nastoupil	Antonín	Hlavsa	1.	října	1912	do Obec-
né	školy	v Šardicích,	kde	dostal	místo	zatímní-
ho	učitele.

Ze Šardic	odjel	k odvodu	do Ústí	nad	Orli-
cí,	 kde	byl	uznán	 schopným	vojenské	 služby.	
Zažádal	si	o přeložení	vojenské	služby	na říjen	
1914,	aby	se mohl	podrobit	důstojnické	zkouš-
ce	 způsobilosti,	 což	 mu	 bylo	 povoleno.	 Měl	
tehdy	právo	vybrat	si	pěší	vojenský	útvar,	kde	
chtěl	jako	jednoroční	dobrovolník	sloužit.

Od  15.	 září	 1913	 učil	 na  chlapecké	 škole	
ve  Vracově.	 Bydlel	 naproti	 prodejny	 Hrabin-
covy	 u  tetičky	Dámové.	 Jednoho	dne	 za  ním	
přišel	soused	Gasnárek	se zprávou,	že vypukla	
válka.	 Ihned	odjel	domů	do Ústí.	Byla	mobi-
lizace	 a  byl	 povolán	 jeho	 ročník.	 Velitelství	
ve Vysokém	Mýtě	mu	doporučilo,	aby	se hlá-
sil	v Lublani.	Po krátkém	výcviku	byl	přidělen	
k horskému	pěšímu	pluku,	odkud	byl	poslán	
do školy	jednoročních	dobrovolníků	do Gorice,	
kde	prodělal	praktický	výcvik	pro	boj	v horách,	
který	 probíhal	 v  Korutanech.	 Speciální	 jed-
notka	horských	myslivců	byla	určena	pro	boj	
v horách,	jejich	symbolem	byla	alpská	protěž.

Dne	26.	ledna	1915	dostal	do Gorice	dopis	od Krajské	zemské	rady	moravské	se sděle-
ním,	že se mu	stále	drží	místo	učitele	na Obecné	škole	pro	chlapce	ve Vracově.	V poslední	
větě	bylo	napsáno:	„Místo	máte	rezervováno,	jen	zdráv	se navraťte.“

	V srpnu	1915	byl	povýšen	na kadeta	a v červnu	1915	vstoupil	jako	zástupce	velitele	čety	
na bojiště.

V lednu	1916	byl	jmenován	praporčíkem.	Boje	probíhaly	v horách,	převážně	proti	Ita-
lům,	kde	bylo	hodně	sněhu	a pod	lavinami	zahynulo	mnoho	vojáků.	Pod	největší	lavinou	
zahynulo	400	ruských	zajatců,	kteří	pracovali	na budování	cesty	pod	horou	Vršič.	Prvního	
srpna	1916	byl	povýšen	na poručíka	a stále	bojoval	v Julských	Alpách.

V roce	1917	padl	do ruského	zajetí	v hodnosti	nadporučíka	horských	myslivců.	Koncem	
října	1918	se vrací	z ruského	zajetí	domů.	Po válce	slouží	v Hodoníně,	kde	mu	byla	přiděle-
na	3.	setnina	II.	polního	praporu.

Koncem	ledna	přišel	od ministerstva	příkaz,	aby	všichni	učitelé	byli	z vojenské	služby	
uvolněni	a 1.	února	nastoupili	službu	ve škole.

Po  válce	 krátce	 působí	 ve  škole	 ve Vracově,	 odkud	odchází	 na místo	 řídícího	 učitele	
do Syrovína.
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ZDENĚK HLAVSA STARŠÍ 1963 – 1983
Byl	jedním	z nejdéle	sloužících	ředitelů	

školy	 ve  Vracově.	 Působil	 jako	 zastupitel	
a jedno	období	jako	místopředseda	MěNV.	
Několik	 let	 dělal	 vedoucího	 kulturního	
domu.	 Na  tomto	 místě	 ho	 vystřídal	 pan	
Jan	 Uhlíř.	 V  roce1962,	 jako	 učiteli	 na  ZDŠ	
v  Miloticích,	 mu	 bylo	 nabídnuto	 několik	
míst	 na  okrese	 k  převzetí	 funkce	 ředitele.	
Všechny	odmítl.	V roce	1963	byl	předvolán	
na odbor	školství	do Hodonína	s tím,	že má	
převzít	 tuto	 funkci	 na  ZDŠ	 ve  Vracově,	
odkud	odcházel	do důchodu	stávající	ředi-
tel	Jan	Šplouchal.

Zase	 nabídnutou	 funkci	 odmítl.	 Jedná-
ní	 se  vleklo,	 sháněl	 za  sebe	 náhradu,	 ale	
všichni	 jím	 navržení	 byli	 zamítnuti.	 Kon-

Radní, předávání čestného uznání

Revitalizace školy, pedagogická činnost, kroužky, brigády
GENERÁLNÍ OPRAVA BUDOVY 1. STUPNĚ

Byla	 provedena	 výměna	 oken,	 dveří,	
podlah,	 elektroinstalace,	 celá	 budova	 byla	
podřezaná	a znovu	izolovaná,	oprava	střech,	
komínů,	 výměna	 dešťových	 žlabů	 a  svodů,	
rozvod	vody	do tříd	a odpady,	vnější	omítky.
V dalším	sledu	to	byly:
-	úprava	dvoru	a přilehlého	prostoru	na hřiště
-	záhonová	úprava,	vlajkoviště	a předláždě-
ní	před	školou
-	obložení	stěn	na chodbách	a vyřešení	šat-
nového	prostoru
-	nový	nábytek	do tříd,	sborovny	a kabinetů
-	 v  roce	 1974	 stavba	 kotelny	 a  zavedení	
ústředního	topení
-	 v  roce	 1979	 přístavba	 kuchyně,	 skla-
dů	 a  sklepu,	 sborovny	 a  skladu	 v  prvním	
poschodí
-	 úprava	 samostatných	 místností	 pro	 dvě	

oddělení	školní	družiny
-	úprava	jídelny	a obložení	stěn
-	v roce	1983	výstavba	tělocvičny
V BUDOVĚ V ULICI KOMENSKÉHO:
-	výměna	podlah	ve třídách	a položení	parket
-vyřešení	 šatnového	 prostoru	 v  přízemí	
a suterénu
-	vybudování	prostoru	pro	hřiště
-	elektroinstalace,	výměna	kotlů	ústředního	
topení
-	 oprava	 střech,	 výměna	 dešťových	 žlabů,	
úprava	prostoru	před	školou
-	stavba	dvou	skladišť	na dvoře	a v zahradě
-	vybudování	speciálních	pracoven	a kabinetů
-	v roku	1981	výstavba	dílen
-	rozšíření	a vyasfaltování	areálu	pro	hřiště
-	 v  roce	 1983	 zahájení	 přístavby	 prvního	
stupně,	 která	 obsahovala	 novou	 kotelnu,	
stravovací	zařízení	a šest	učeben

Učitelé	 nebo	 pedagogičtí	 pracovníci	
se po celou	dobu	profesně	vzdělávali,	účast-
nili	se téměř	všech	doškolovacích	seminářů	
a kurzů,	absolvovali	postgraduální	studium	
své	aprobace.

Žáci	se po celou	dobu	účastnili	olympiád,	
kde	úspěšně	zhodnocovali	své	znalosti	pře-
devším	z matematiky,	fyziky,	českého	jazyka	
a  dalších	 předmětů.	 Škola	 se  úspěšně	 pre-
zentovala	ve sportu,	a to	jak	v lehké	atletice,	
tak	 i  v míčových	 hrách.	 Ve  škole	 pracovala	
celá	řada	kroužků	-	 taneční,	výtvarný,	vaře-
ní,	 střelecký,	 rukodělných	 prací,	 turistický	
atd.	 Byl	 podporován	 folklor,	 byla	 založena	
cimbálová	 muzika,	 která	 úspěšně	 repre-
zentovala	nejen	školu,	ale	i naše	město.	Pod	
vedením	 pana	 učitele	 Vlkojana	 vystupova-
la	 nejen	 v  okrese	 Hodonín,	 ale	 prezento-
vala	 se  i  na  krajských	 soutěžích	 a  různých	

cem	 června	 1963	 si	 ho	 předvolal	 tehdejší	
inspektor	 Tomek	 a  celkem	 striktně	 mu	
nařídil	 podepsat	 dekret	 ustanovující	 ho	
ředitelem	školy	ve Vracově.

Tak	26.	srpna	1963	převzal	školu	ve dvou	
budovách.

Velmi	 dobře	 si	 uvědomoval	 závažnost	
zodpovědnosti	a také	těžkosti	této	funkce.	

Ve škole	bylo	téměř	600	žáků	a pedagogic-
ký	 sbor	 na  škole	 tvořili	 starší	 učitelé.	 Teh-
dy	 se  jeden	 člen	 sboru	 vyjádřil,	 ,,že	 kuře	
chce	 učit	 slepici	 hrabat“.	 Z  tohoto	 výroku	
si	 těžkou	 hlavu	 nedělal.	 Horší	 bylo	 první	
seznámení	 s  budovami	 a  jejich	 vnitřním	
zařízením.	 Zvláště	 budova	 na  městečku	
potřebovala	mnoho	oprav.
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pedagogický sbor před školou

slavnostech.	 Ve Vracově	 byla	 vždy	 úspěšná	
dechová	hudba	a žáci	ze školy	navštěvovali	
Základní	uměleckou	školu	v Kyjově,	zvláště	
byl	zájem	o dechové	nástroje.	Tak	můj	otec	
nejprve	 oslovil	 pana	 Kůra,	 který	 byl	 kapel-
níkem	vracovské	dechovky,	 aby	 vedl	 výuku	
na dechové	nástroje	v naší	škole,	ale	ten	pro	
pracovní	vytížení	nabídku	odmítl.	Dále	oslo-
vil	svého	kamaráda	a známého	pana	Frýbor-
ta	z Kyjova,	který	nabídku	přijal	a následně	
vychoval	 celou	 řadu	 dobrých	 muzikantů,	
z nichž	někteří	hrají	v naší	vracovské	dechov-
ce	dodnes.

Vedení	 školy	 úspěšně	 spolupracovalo	
s celou	řadou	organizací	i podniků.	Tato	spo-
lupráce	byla	výhodná	pro	obě	strany.

Žáci	školy	se zúčastnili	 stovky	brigád	při	
sběru	cibule,	sklizni	řepy	i práci	ve vinohra-
dech,	 za  tuto	 práci	 jim	 vedení	 JZD	 opra-
vilo	 školní	 jídelnu,	 obložilo	 chodby	 dře-
vem	 a  provedlo	 celou	 řadu	 dalších	 prací.	
Při	 brigádách	 ve  Veselí	 nad	Moravou	 v  JTT	
(Jihomoravské	 tažírny	 a  trubkárny)	 získalo	
materiál,	 který	 byl	 použit	 k  výrobě	 regálů	
a  plotů.	 Také	 proběhly	 brigády	 pro	 místní	
myslivecké	 sdružení,	 a  to	 práce	 v  lese	 při	
sázení	stromků,	ale	i při	oblíbeném	odchytu	
zajíců,	kteří	byli	prodáváni	do Francie.

Modernizace	školy	nebyla	hlavním	cílem	
–	 jen	 dílčím.	 To	 hlavní,	 co	 a  jak	 jsme	 učili	
a naučili,	k čemu	vedli,	to	hodnotí	a zhodno-
tí	naši	žáci	a naši	spolupracovníci.

ZÁVĚREM VŠEM ZE ŠKOLNÍ KRONIKY
Aby	jen	slunce	hřálo	a mraky	se objevily	

jen	 tehdy,	 když	 bude	 třeba	 životodárného	
deště.

2. srpna 1983 
Zdeněk Hlavsa starší

HANA HLAVSOVÁ PROVDANÁ  
LOPRAISOVÁ 1978 – 2012

Vystudovala	 UJEP	 v  Brně,	 učitelství	 pro	
první	stupeň	ZŠ.	Učila	ve Velké	nad	Veličkou,	
později	ve Bzenci	a nakonec	skončila	na ZŠ	
ve Vracově.

Na ZDŠ	do Vracova	nastoupila	v roce	1978	
a v roce	2012	odešla	do důchodu.

Učila	na prvním	stupni,	a to	jak	na škole	
ve  městečku,	 tak	 na  škole	 v  ulici	 Komen-
ského.	 Na  škole	 vedla	 keramický	 kroužek	
a  mimo	 školu	 vedla	 na  sokolovně	 ZRTV	
(základní	rekreační	tělesná	výchova).

Pokračování	v příštím	čísle.	
Zdeněk Hlavsa ml.

Napsali jste nám



33

INFORMACE Z NEMOCNICE KYJOV

ZE SPORTU
Národní házená
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Od  senzačního	 třetího	 místa	 v  1.	 lize	 žen	 uběhly	 dva	 měsíce	
a  teprve	 v  sobotu	 16.	 září	 byla	 příležitost	 k  předání	 bronzových	
medailí.	Rozhodování	o účasti	v další	ligové	sezoně	ovlivnilo	několik	
faktorů:	dvě	hráčky	ukončily	aktivní	činnost,	jedna	mateřská,	u dvou	
studium	na vysoké	a stáž	v zahraničí,	pracovní	zaneprázdnění.	A tak	
nakonec	 zůstalo	 pro	 účast	 v  lize	 šest	 hráček.	Hlavní	 příčinou	byly	
velké	 vzdálenosti	 k  soupeřům.	Druhá	 liga,	 kam	 jsme	 se přihlásili,	
se zrušila.	Nakonec	se ponechal	hrací	systém	z loňska,	který	by	nám	
vyhovoval.	Po loňské	náročné	sezoně	se tedy	ženy	do ligy	nepřihlá-
sily	a hrají	jen	oblast.	Už	v prvním	zápase	naložily	družstvu	Mirosla-
vi	a vyhrály	vysoko	39:4(17:0).	Jediným	pozitivem	této	sezony	bude	
možnost	zapracovat	do družstva	dorostenky.	

Na předání	medailí	se nesešly	všechny	hráčky,	ale	i tak	jich	bylo	
16.	 Nahoře	 zleva	 trenér	 Libor	 Bulička,	 Pavlína	 Netopilová,	 Inka	
Polášková,	Amálie	Varmužová,	Adéla	Chlustinová,	Adéla	Dobešová,	
Renata	Chlustinová,	Kateřina	Salvová,	Kateřina	Slavíková,	dole	San-
dra	 Koutná,	 Alžběta	 Fridrichová,	Natálie	 Polanská,	 Andrea	 Polan-
ská,	Aneta	Varmužová,	Marcela	Hurtíková,	Klára	Jandásková,	Kate-
řina	Salvová,	(chybí	Barbora	Slavíková,	Aneta	Lopraisová	a Veronika	
Somrová).	V podzimní	části	nás	uvidíte	na domácím	hřišti	pouze	29.	
října,	 jinak	 všechna	podzimní	utkání	hrajeme	venku.	V  jarní	 části	
kromě	dvou	termínů	všechno	doma.

Do všech	mládežnických	družstev	hledáme	nové	hráče	a hráčky.	
Počínaje	přípravkou,	kde	hledáme	děti	ve věku	5-9	let,	do mladšího	
žactva	děti	ve věku	9-12	let	a do staršího	žactva	ve věku	13-15	let.

Jaromír Kunický

TENISOVÝ KLUB VRACOV 
LETNÍ TENISOVÁ SEZÓNA

Jarní	 sezóna	 v  tenisovém	 klubu	 proběhla	 ve  stejném	 duchu	
jako	předešlé.	Členové	oddílu	se v dubnu	a květnu	několikrát	sešli	
na brigádách,	aby	připravili	kurty	na  jarní	a  letní	období.	Po zimě	
proběhl	úklid	kurtů,	odvoz	 staré	antuky	a pokládání	antuky	nové,	
válcování	 i natažení	a úprava	lajn	 i sítí.	Během	letních	měsíců	pak	
došlo	k úpravě	kurtů	ve formě	dosypání	antuky	na jednotlivé	kurty	
i vyrovnání	povrchu	zejména	v prostoru	za základní	čárou.	Osvědčila	
se pak	automatická	závlaha,	která	byla	budovaná	v minulém	roce.	
Celkově	členové	oddílu	odpracovali	do konce	prázdnin	na kurtech	
bezmála	300	hodin. 

Vracovští	muži	 se zúčastnili	několika	amatérských	 turnajů,	kde	
se  umístili	 na  předních	místech	 zejména	 ve  čtyřhrách.	Na  turnaji	
ROKOMOTOR	prohráli	 až  ve finále	Radek	Hylš	 s  Petrem	 Lukešem	
a na tradičním	bzeneckém	turnaji	pak	byla	naše	dvojice	otec	a syn	
Lukešovi	na třetím	místě.	Novou	tradicí	se pak	může	stát	"meziná-
rodní	utkání"	Laver	Cup	Bučovice	-	Vracov,	které	naši	tenisté	vyhráli	
a odvezli	 si	 z Bučovic	 cenné	vítězství. Na vracovských	kurtech	pak	
v létě	proběhl	domácí	turnaj	našich	nejmenších	ratolestí,	který	zor-

ganizoval	trenér	Vojtěch	Koukal,	který	se stará	o naše	nejmenší	děti.	
Naši	malí	tenisté 	a tenistky	si	ho	krásně	užili	a dal	jim	i novou	moti-
vaci	do další	přípravy	a tréninků.

Závodní	tenis	reprezentují	naše	mladé	naděje	-	sourozenci	Luká-
šovi.	Ti	sehráli	během	jarní	a letní	sezóny	několik	turnajů	v kategorii	
mladších	a starších	žáků.	Starší	Lukáš	se dostal	do finále	dvouhry	sil-
ně	obsazeného	turnaje	v Lanžhotě,	který	se mu	podařilo	i s bratrem	
vyhrát	ve čtyřhře.	Dobrou	formu	pak	společně	potvrdili	i na turnaji	
v  Kroměříži,	 kde	 se  ve  čtyřhře	 dostali	 až  do finále.	Mladší	Martin	
pak	potvrdil	roli	favorita	na turnaji	mladších	žáků	ve Starém	Městě	
a v Otrokovicích,	kde	vyhrál	dvouhru	i čtyřhru	a odvezl	si	cenné	body	
do celostátního	žebříčku.	Bohužel	další	děti	se do závodního	hraní	
zatím	nezapojily,	ale	jsme	rádi,	že pravidelně	trénují	a tenis	je	baví,	
což	je	velký	příslib	do budoucna.	Na začátku	letošního	školního	roku	
proběhne	nábor	nových	tenisových	nadějí	do našeho	oddílu.	Věří-
me,	že budeme	moci	přivítat	další	tenisové	nadšence. 

Během	podzimu	pak	proběhnou	po záštitou	starosty	města	pana	
Petra	 Fridricha	 dva	 tradiční	 domácí	 turnaje	 ve  dvouhře	 a  čtyřhře,	
na  které	 srdečně	 zveme	 všechny	 milovníky	 bílého	 sportu.	 Tímto	
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bychom	 pak	 chtěli	 poděkovat	 představitelům	 města	 za  podporu	
našeho	oddílu	i VPS	Vracov	a jejich	pracovníkům	za pomoc	při	kaž-
dodenním	provozu	na našich	kurtech.

Mgr. Lukáš Lukáš
člen výboru TK Vracov

FC Vracov
Po krátké	letní	přípravě,	která	byla	vinou	dovolených	velmi	proble-

matická	pro	všechny	kategorie,	nám	začala	nová	podzimní	sezona.
Muži	okresní	přebor:	v přípravě	odehráli	tři	zápasy	a také	utkání	

předkola	okresního	poháru	ve Tvarožné	Lhotě,	kde	zvítězili	1:0	bran-
kou	FilipaVrážela.	Další	pohárový	i mistrovský	zápas	zároveň	se ode-
hrál	ve Starém	Poddvorově,	kde	 jsme	získali	první	mistrovský	bod	
po  bezbrankové	 remíze.	 Do  poháru	 se  potom	 započítal	 výsledek	
penaltového	rozstřelu,	který	jsme	vyhráli	4:3	a postoupili	do čtvrtfi-
nále.	To	jsme	hráli	ve středu	6.	9.	v Bukovanech	a při	absenci	několika	
hráčů	jsme	tam	schytali	debakl	9:0.	Je	potřeba	dodat,	že v Bukova-
nech	je	velmi	kvalitní	tým	hráčů	pana	Frice,	většina	z vyšších	soutěží,	
který	 je	asi	největším	aspirantem	na postup.	Ve druhém	mistráku	
se  nám	 podařilo	 vyhrát	 doma	 4:2	 derby	 se  sousedním	 Vlkošem,	
zisk	tří	bodů	je	velmi	cenný.	Vzápětí	jsme	ve dvou	zápasech	ztratili,	
v Petrově	smolná	prohra	1:0,	doma	porážka	4:0	s Dambořicemi,	ty	
byly	fotbalovější	a produktivnější.	Další	tři	body	jsme	za výhru	4:2	
přivezli	z Dubňan,	kde	jsme	odehráli	dobrý	zápas.	V dalším	derby	
se Bzencem	B	jsme	doma	neuspěli	po prohře	0:2,	když	nás	vychytal	
Jenda	Mezihorák	v bráně	hostů,	který	zneškodnil	i penaltu.	K další-

mu	utkání	 jedeme	do Násedlovic	a v  sobotu	30.	9.	hostíme	doma	
v 15:30	právě	silné	Bukovany.	Kádr	týmu:	Zálešák	Adam,	Mlček	Ros-
ťa,	Radek	Knee,	Svoboda	Matěj,	Goliáš	Darek	 ,	Šebesta	Josef,	Gas-
par	Tomáš,	Vrážel	Filip,	Čožík	Martin,	Říha	Lukáš,	Polanský	Tomáš,	
Loprais	Pavel,	Fridrich	Filip,	 tým	doplnili	 ještě	čtyři	hoši	z dorostu,	
brankář	Martin	 Bábík,	 Podkalský	Dominik,	Ondra	 Zmeškal	 a  Sam	
Rotrekl.	 V  některých	 zápasech	 vypomáhají	 ještě	 další	 dorostenci	
Hynek	Klimek,	Jan	Loprais	a Matyáš	Mívalt.	Po delší	době	naskočil	
do zápasů	i Staňa	Otépka	a po rekonvalescenci	se už	chystá	na plac	
také	Víťa	Říha.	Trenér	 Ivo	Gaspar	a vedoucí	Pavel	Loprais.	Kádr	by	
měl	 být	 celkem	 slušně	 doplněný.	 Přejeme	 našim	 hochům,	 aby	
se jim	vyhýbala	zranění	a v dalších	zápasech	sbírali	potřebné	bodíky	
a bavili	diváky	dobrým	fotbalem.	

Mládež:	 ve  všech	 mládežnických	 kategoriích	 spolupracujeme	
se Slovanem	Bzenec	a naše	sdružená	družstva	hrají	v soutěžích	pod	
názvem	 Bzenec/Vracov.	 Spolupráce	 nám	 funguje	 dobře	 a  cíl	 hrát	
v  krajských	 soutěžích	 si	 plníme.	 Tréninky	 se  střídají	 jeden	 týden	
ve Bzenci	a další	ve Vracově,	výjimky	jsou	někdy	dle	vytíženosti	a sta-
vu	hracích	ploch.	Dorost	starší	a mladší	krajský	přebor	 :	Trenérem	
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staršího	dorostu	je	Radek	Vlček	z Veselí	nad	Moravou	a mladší	
dorost	koučuje	náš	bývalý	hráč	Tonda	Píštěk	ze Sobůlek.	Vedou-
cím	družstev	je	Leoš	Fridrich.	

V  přípravě	na novou	 sezonu	odehráli	 dorostenci	 pouze	dvě	
utkání,	neboť	několik	týmů	nám	zápasy	z důvodů	absence	hráčů	
odřeklo.	Vstup	do sezony	se nám	bohužel	nezdařil	vinou	několi-
ka	zranění	a také	absencemi	hráčů	celkem	úzkého	kádru,	který	
tvoří	28	hráčů.	V prvním	kole	si	od nás	týmy	z Veselí	nad	Mora-
vou	odvezli	6	bodů	za výhry	5:0	a 5:2.	Ve druhém	kole	v Kyjově	
měl	 starší	 dorost	 v  úvodu	 více	 ze  hry,	 ale	 smolně	 prohrál	 2:0,	
mladší	však	po dobrém	výkonu	uhráli	remízu	0:0.	V dalším	kole	
s Lednicí	předvedli	starší	dorostenci	výborný	výkon	a zvítězili	3:2.	

Následovaly	 však	 další	 prohry	 v  Ratíškovicích	 a  v  Boskovi-
cích.	 Doma	 s  Tišnovem	 starší	 dorost	 prohrával	 0:1,	 nepromě-
nili	jsme	však	penaltu	a další	tutovky,	nakonec	prohráli	vysoko	
0:6.	 Mladší	 dorost	 opět	 po  dobrém	 výkonu	 slavil	 první	 výhru	
2:0.	Výkony	staršího	dorostu	byly	pro	nás	zatím	většinou	zkla-
máním,	příčin	je	několik:	různé	absence	hráčů	kvůli	zraněním,	
dovoleným,	výmluvy	apod.	Tým	pak	musí	doplnit	hoši	z mlad-
šího	 dorostu,	 takže	 někteří	 mají	 v  nohou	 i  dva	 zápasy.	 Ještě	
že mladší	můžou	střídat	hokejově,	starší	ne.	

Takové	nasazení	jako	proti	Lednici	již	hoši	v žádném	dalším	
utkání	nepředvedli,	a proto	se pohybujeme	na chvostu	tabulky.	
V krajském	přeboru	se hraje	o dost	kvalitnější	a rychlejší	fotbal	
než	v krajské	soutěži.	Už	jsme	poznali,	že na některé	týmy	her-
ně	ani	technicky	nestačíme.	

S  dalšími	 odehrajeme	 i  vyrovnané	 utkání,	 ale	 nedokážeme	
je	dotáhnout	do vítězného	konce.	Máme	před	sebou	 ještě	větší	
část	soutěže,	takže	doufáme,	že se nám	podaří	zlepšit	naše	výko-
ny,	některé	soupeře	porazit	a získat	potřebné	body	pro	setrvání	
v soutěži,	o kterém	rozhoduje	postavení	staršího	dorostu.	

Naši	 zástupci	 v dorosteneckých	 týmech:	 starší	dorost	–	Kli-
mek	Hynek,	Londin	Lukáš,	Mívalt	Matyáš,	Slavík	Adam,	v mlad-
ším	 dorostě:	 Londin	 Michal,	 Loprais	 Jan,	 Podhorský	 Adam,	
Fridrich	 Tomáš,	 Gasnárek	 Štěpán,	 Juřík	 Adam,	 Klimek	 Vojta,	
Kudlík	Tadeáš,	Loprais	Jakub,	Motáň	Jonáš,	Pres	David,	Kudláč	
Ondra.

MLADŠÍ A STARŠÍ ŽÁCI KRAJSKÁ SOUTĚŽ:
Po  úspěšné	 sezoně	 se  náš	 tým	 začal	 připravovat	 na  novou	

sezonu utkáním	s 1.	FC	Slovácko-holky,	v němž	náš	tým	vyhrál	
v  poměru	 11:1.	 Další	 příprava	 starších	 a mladších	 žáků	 probí-
hala	 na  letním	 soustředění	 v  rekreačním	 středisku	 Vápenky,	
kde	probíhaly	dvojfázové	tréninky,	rekreační	hry,	bazén	a také	
došlo	na posilovnu.	

Tradičně	 se  uskutečnil	 i  výšlap	 na  Velkou	 Javořinu.	 Jako	
součást	 soustředění	 jsme	 odehráli	 přípravné	 utkání	 s  týmem	
z Hroznové	Lhoty,	který	jsme	porazili	4:0.	Dále	náš	tým	odehrál	
benefiční	utkání	s 1	FC	Slovácko	–	kluci,	ve kterém	jsme	se roze-
šli	rovnocenným	výsledkem	2:2.

Další	 přípravné	 utkání	 starších	 žáků:	 KEN	 Veselí/Vnorovy	 -	
Bzenec/Vracov	 0:7.	 Mladší	 žáci	 odehráli	 dvě	 přípravná	 utkání	
s Vacenovicemi,	jedno	utkání	vyhráli	5:1	a druhé	prohráli	9:2.

Na  začátku	 prázdnin	 se  uskutečnil	 na  městském	 stadio-
nu	 dvoudenní	 brankářský	 kemp	 pro	 naše	 nadějné	 brankáře	
od žáků	po přípravky	pod	vedením	Martina	Bábíka,	Petra	Talan-
dy	a Pavla	Merkla.

V krajské	soutěži	se starším	žákům	celkem	daří,	zatím	mají	
tři	výhry,	jednu	remízu	a jednu	porážku.

Mladší	žáci	po doplnění	hochy	z přípravek	sbírají	zkušenosti	
a už	se začali	zlepšovat.	Na kontě	mají	dvě	výhry	a tři	porážky.	

Starší žáci sezona 2023/24
Vrchní řada zleva: Trenér brankářů Martin Bábík, Tadeáš Frelich, Arťom Anaňjev, Lukáš Vopravil, Vilém Havrda, David Prokeš, Ondřej Kudláč, 

Vojta Prachař, Šimon Poula, Robin Poláček, Jáchym Baťka a trenér David Prokeš. Uprostřed: trenér Roman Hrabec, Jonáš Paták, Jakub Zábranský, 
Dominik Eliáš, Jan Dvořan a Lukáš Marek. Leží brankář Tomáš Hrabec, na fotce chybí Filip Fridrich
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Mladší žáci Bzenec/Vracov sezona 2023/24
Zleva horní řada: Jaroslav Lunga, St. Matyáš, Grufík, Jozef Churý, Michal Drozdy, Michal Dobešek, Samuel Frelich, Tomáš Novák, Oldřich Babík. 

Zleva spodní řada: Daniel Anaňjev, Kryštof Šafář, Jaroslav Lunga, Lukáš Tomek, Štěpán Marek, Matyáš Šafář, Matthias Schneider.

PŘÍPRAVKY:
V  soutěžích	 máme	 ve  skupině	 Veselsko	 starší	 i  mladší	 přípravku	
a  ve  skupině	 Kyjovsko	 mladší	 přípravku.	 Pro	 novou	 sezonu	 jsme	
museli	udělat	několik	přesunů	 trenérů,	u přípravek	zůstali	Martin	
Londin,Lukáš	Londin,Dolan	Jirka,	Moudrý	Laďa,	Lukáš	Vrána	a s tré-
ninky	brankářů	vypomáhá	Pavel	Merkl.	Určitě	je	potřeba	u těch	nej-

trenér Jirka Dolan

menších	 ještě	trenérský	tým	rozšířit.	Všeobecně	se říká,	že u pří-
pravek	nejde	o výsledky,	ale	o to	dostat	děti	do pohybu	a postupně	
je	připravovat	pro	hru.	Říkejte	to	klukům	na place,	pro	ně	je	výhra	
vždy	až na prvním	místě.	Hoši	se snaží,	co	mohou,	rodiče	také.	Pře-
jeme	hodně	sportovních	úspěchů	těm	nejmenším.
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Prázdninové soustředění 
mladší přípravky

trenéři Laďa Moudrý, Lukáš Londin a Lukáš Vrána.

NÁBOR DO FOTBALOVÉ 
PŘÍPRAVKY

SPORTOVNÍ KLUB FC VRACOV ZVE DO SVÝCH

 ŘAD DĚTI OD 5 LET.

NAJDETE NÁS V PONDĚLÍ A ČTVRTEK NA STADIONU 

VE VRACOVĚ  V LICHÉ TÝDNY A VE BZENCI 

V TÝDNY  SUDÉ.

BLIŽŠÍ INFORMACE VÁM SDĚLÍ : 
MARTIN LONDIN TEL. 723 689 986

Jako	 již	 obvykle	 na  konci	 července	 proběhlo	 prázdninové	 fot-
balové	 soustředění	mladší	přípravky	 sdruženého	 týmu	Tj	 Slovan	
Bzenec	a FC	Vracov.	Samotné	soustředění	by	nebylo	možné	usku-
tečnit	bez	velkého	přispění	DDM	ve Vracově,	které	nám	poskytlo	
perfektní	zázemí	pro	naše	nejmenší	fotbalové	naděje.	Velké	díky	
patří	zejména	manželům	Gasnárkovým,	kteří	se nám	starali	o jídlo	
po celý	den.	Strava	 jako	od maminky	velmi	chutnala.	Fotbalové-
ho	soustředění	se zúčastnilo	celkem	25	dětí	ve věkovém	rozmezí	

5-12	 let.	 V  tomto	 roce	 byl	 nejmladším	 účastníkem	 soustředění	
Ondřej	Lunda	z Vracova.	V den	nástupu	na soustředění	měly	děti	
možnost	si	vybalit	věci	a srovnat	si	je	do skříněk,	což	se jim	však	
za celý	pobyt	nějak	nepovedlo	a od našeho	hodnocení	pořádku	
na  pokojích	 bylo	 proto	 raději	 upuštěno.	 Pořádek	 byl	 na  poko-
jích	dětí	 totiž	 jen	před	 jejich	příjezdem.	Pak	 jsme	děti	 rozdělili	
do čtyř	týmů,	hrály	se seznamovací	hry,	fotbálek,	nebo	oblíbené	
kopání	o zeď	na jeden	dotyk	neboli	„Osel“.	Děti	byly	plné	dojmů	
z prvního	dne	a  jako	vždy	první	noc	nechtěly	moc	usnout.	Nej-
starší	to	zvládly	až po půlnoci.

Druhý	 den	 jsme	 pak	 dopoledne	 zahájili	 tréninkovou	 jed-
notkou	 na  hřišti	 ve  Vracově,	 které	 bylo	 fantasticky	 přichystané.	
Dopolední	 trénink	 dětem	 zpestřila	 i  návštěva	 trenéra	 divizního	
mužstva	Bzence	 Ládi	Beckera,	 který	nejen	dětem,	 ale	 i  nám	 tre-
nérům	 předal	 něco	 ze  svých	 trenérských	 zkušeností.	 Po  návratu	
na DDM	ve Vracově	pak	byla	pro	děti	domluvena	masáž	bzenecké-
ho	maséra	Pavla	Smrčky	zvaného	„MAZÍŇO“.	Dětem	po náročném	
tréninku	provedl	masáž	nohou	a svými	vtípky,	 jak	to	umí	jen	on,	
velmi	pobavil.	Druhou	část	dětí	pak	„MAZÍŇO“	namasíroval	násle-
dující	 den.	 Odpoledne	 se  opět	 pokračovalo	 tréninkem	 na  hřišti	
a na závěr	si	kluci	do sytosti	zahráli	fotbal.	V pátek	dopoledne	opět	
trénink	na stadiónu	a na závěr	si	děti	zahrály	turnaj.	Snažili	jsme	
se rozdělit	děti	do přibližně	stejně	fotbalově	silných	mužstev,	aby	
pak	zápasy	byly	o to	zajímavější,	a myslím,	že se to	povedlo.	Odpo-
ledne	jsme	se pak	pěšky	vydali	do Bzence	na pohárové	utkání	„A“	
týmu	Bzence	s Lanžhotem.	Děti	neúnavně	fandily	a podporovaly	
domácí	borce.	S přispěním	dvou	bubnů	je	bylo	pořádně	slyšet,	sice	
nakonec	 zaslouženě	 vyhrál	 hostující	 tým,	 ale	 zápas	 si	 děti	 užily.	
Odměnily	domácí	borce	velkým	potleskem	za  jejich	snahu.	Zpá-
teční	 cestu	 jsme	za pomocí	 rodičů	absolvovali	auty,	přece	 jen	už	
děti	pořádně	bolely	nohy.
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Jelikož	v pátek	již	bylo	hodně	dotazů	na stezku	odvahy,	kterou	si	
starší	děti	pamatovaly	z předchozích	let,	pokusili	jsme	se je	zmást.	
Dostaly	 za  úkol	 pouze	 za  světla	 baterky	 a  svíček	 sejít	 do  sklepa	
DDM,	kde	se měly	podepsat.	Řekli	jsme	jim,	že je	to	letošní	stezka	
odvahy.	Povedlo	se nám	tak	utajit	hlavní	stezku	odvahy,	na kterou	
jsme	 je	 vzbudili	 v  noci.	 Stezka	 odvahy	 pak	 vedla	 tradičně	 okolo	
hřbitova	ve Vracově,	zvládli	 ji	úplně	všichni	 i  ti,	co	se báli	hodně.	
V  sobotu	 nám	 pak	 s  dopoledním	 tréninkem	 vypomohl	 Ondra	
Kuchař	 (nová	 posila	 divizního	 mužstva	 Bzence),	 který	 se  zdržel	
až do večerních	hodin	a pomohl	nám	s dalšími	soutěžemi	pro	děti.	
Při	závěrečné	zpětné	vazbě	jsme	slyšeli	na soustředění	jen	chválu,	
většina	dětí	by	chtěla	soustředění	delší.	To	je	pro	nás	trenéry	nej-
větší	odměna,	když	vidíme,	že si	to	děti	užily.

V neděli	nás	čekalo	jen	sbalení	a uklízení.	S tím	nám	naštěs-
tí	přijely	pomoct	i některé	maminky,	protože	vybrat	ze společné	
hromady	věcí,	co	komu	patří,	je	nadlidský	úkol	a dodnes	nechá-
pu,	jak	to	dělají…

Na  závěr	mi	 dovolte,	 co	 nejsrdečněji	 poděkovat	DDM	ve Vra-
cově	 za  poskytnuté	 zázemí	 a  za  velmi	 chutné	 obědy.	Dále	 velké	
poděkování	patří	také	trenérovi	L.	Beckerovi,	masérovi	„Mazíňovi“	
a O.	Kuchařovi	za výpomoc	s dětmi.	Abych	nezapomněl,	velké	díky	
za nasazení	patří	také	všem	dětem,	které	se soustředění	zúčastnily	
a věnovaly	se sportu	na čerstvém	vzduchu.	Doufáme,	že odtréno-
vané	hodiny	se promítnou	do mistrovských	utkání.

Trenéři mladší přípravky Vracova a Bzence.
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Letos reprezentant ČR Jaroslav Mikeš  
svou závodní sezónu poprvé nedokončil

Letos	skončila	závodní	 sezóna	pro	čes-
kého	reprezentanta	smutně.	Je	to	poprvé,	
co	nebude	mistrem	ani	vícemistrem	Evro-
py.	 V  závodech	 ve  Slovinském	 Gorjanci	
měl	Jarda	ve druhé	závodní	 jízdě	kontakt	
s  retardérem	 a  došlo	 k  poškození	 řízení.	
Jeho	historická	stotřicítka	se tak	stala	zce-
la	neovladatelnou	a ve velké	rychlosti	vra-
zila	do svodidel.	

Poškození	závodního	vozu	bylo	docela	vel-
ké.	Do dalších	závodů,	které	se konaly	v Ilirské	
Bistrici,	 už	 nestihl	 auto	 připravit,	 a  tak	 mu	
budou	chybět	body	do celkového	hodnocení.

Z  krásného	 Slovinského	 Gorjance	 jsme	
si	nedovezli	poháry	 jako	z každých	závodů,	
ale	 za  to	 jsme	 si	 přivezli	 opravdu	 skvělou	
momentku.	 Jsem	moc	 ráda,	 že  se  řidiči	nic	
nestalo,	auto	se opraví	a jede	se dál.

Moc	 děkujeme	 všem,	 kteří	 nám	 fandí	
a drží	palce.

Teď	 budou	 probíhat	 přípravy	 na  příští	
sezónu,	 aby	 Jarda	 zase	mohl	 skvěle	 repre-
zentovat	Českou	republiku	a Vracov.

Karla Mikešová
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Je čas 
přijít mezi

 nás

ZAHAJUJE NOVÝ ŠKOLNÍ ROK A
OTEVÍRÁ DVEŘE VŠEM TANEČNICÍM,

TANEČNÍKŮM, ZPĚVAČKÁM 
A ZPĚVÁKŮM VE VĚKU 

OD 4 DO 15 LET. 

ZKOUŠÍME KAŽDÝ ČTVRTEK 
V 15:00 MLADŠÍ DĚTI 

A V 16:00 STARŠÍ DĚTI.

folklorní soubor Lipinka 

Projekt

MATERIÁLNÍ VYBAVENÍ KD VRACOV
je spolufinancován Evropskou unií.
Podpora projektů konečných žadatelů naplňující cíle SCLLD MAS Kyjovské Slovácko v pohybu, z.s.

EVROPSKÁ UNIE
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova
Evropa investuje do venkovských oblastí
Program rozvoje venkova

INZERÁTY
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s věncem a káčerem

sobota 14. října 2023

neděle 15. října 2023

Vracovské 
HODY
Městský kulturní klub s vracovskou chasou pořádají

program:

Odchod krojovaných je ve 13.30 od kulturního domu k radnici. Po povolení 
hodů odejde průvod pro mladé stárky do ulice Vlkošské a Hrnčířské.

Hodová zábava se uskuteční od 20.00 v hale sokolovny 
s dechovou hudbou Vracovjáci a cimbálovou muzikou Kapric.

Hodová mše svatá bude ve 13.30. Odchod krojovaných ve 14.30 k faře  
a pak do ulice Luční (nadace Chamartín) pro ženaté stárky.

Hodová zábava v hale sokolovny začíná hned po průvodu 
s dechovou hudbou Miločanka.

Předprodej vstupenek na sobotní hodovou zábavu 
bude od 2. října v infocentru - městské knihovně.

Vázání věnců proběhne ve čtvrtek 12. října od 16.00 v kulturním domě.
Hodová zkouška se uskuteční v pátek 13. října od 19.00 v malém sále KD.

Hodové dozvuky se uskuteční 21. 10. 2023
s DH Vracovjáci od 20.00 ve sporotovní hale ve Vracově.

Srdečně zvou pořadatelé
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ul. Jana Husa (bývalý areál ZD)

AUTOVRAKOVIŠTĚAUTOVRAKOVIŠTĚ
DD&&D        VRACOVD        VRACOV

VÝKUP AUTOVRAKŮ

NOVĚ PLNÍME NOVĚ PLNÍME 
KLIMATIZACEKLIMATIZACE

www.vrakovistevracov.czwww.vrakovistevracov.cz

Vydáváme doklad
o likvidaci

Likvidace a odvoz ZDARMA
Prodej nových a použitých 

autodílů

731 888 888
731 999 999
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folklorní tanečně-hudební pořad

27. 10. 2023 | 19.00

Kinosál MKK Vracov

vusondras.cz

Z kraje

do kraje
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•  Stabilitu silného zaměstnavatele
•  Měsíční příděl cukrovinek zdarma
•  Firemní benefity, stravování
•  5 týdnů dovolené
•  Nástup možný ihned

NABÍZÍME

tel. 518 398 765
kariera@candyplus.cz

www.candyplus.cz

HLEDÁME NOVÉ 
KOLEGY A KOLEGYNĚ 

Buďte součástí výroby cukrovinek pro celý svět!

VÝROBNÍ OPERÁTOR
25.000 –  35.000 Kč*

SKLADNÍK
28.000 –  32.000 Kč*

30.000 –  45.000 Kč*

*dle  směnnost i

MECHANIK ÚDRŽBY

Dejte Vašim nožkám péči, kterou si zaslouží." 
Ráda Vás přivítám v nové provozovně 

ve Vracově. 
Objednávky přijímám na tel. 732 513 268.
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VZPOMÍNÁME NAD STRÁNKAMI PŘEDCHŮDCE 
VRACOVSKÉHO ZPRAVODAJE Z ROKU 1937
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TRÉNOVÁNÍ PAMĚTI SE ZDEŇKEM GLOZEM

Doplňte barvu do názvu filmu/seriálu/pořadu

© Paměťář

Hotel __________ hvězda

Jak ševci zvedli vojnu pro __________ sukni

__________ jestřáb sestřelen

Poklad na __________ jezeře

__________ ovce

Princezna se __________ hvězdou

__________ paní

__________ laguna

Padesát odstínů __________

__________ víno

__________ punčocha

__________ bedrník

Muž s __________ botou

__________ karta

__________ Sonja

__________ vítr

Tenká __________ linie

__________ řeky

__________ svět

Deset stupňů ke __________
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TAKOVÉ TO BÝVÁVALO . . .
PAMATUJETE?

Z Masarykovy základní školy

Letoun MIG – 15, na kterém létal žák naší školy, letec 
ČSL armády kpt. Miroslav Repík 

Přístavba kotelny, národní směna akce Z.

Výstavba dílen



1983 – přístavba, kotelna, stravovací zařízení, 6 učeben
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Dožínky


